
laml Czang Kal-szeka f fak
tycznie kieruje piracką dzia
łalnością jego Jednostek mor
skich na wodach tej części 
Pacyfiku.

W związku z powyższym 
CRZZ zwraca się do Was z 
prośbą, aby Sekretariat SFZZ 
poinformował o powyższym 
fakcie jak najszersze masy 
zorganizowanych pracowni
ków żeglugi t portów oraz 
wezwał ich do zamanlfestowa 
nla solidarności z polskimi ma 
rynarzami 1 rozwinięcia sze
rokiej akcji protestacyjne), 
potępiającej to pirackie po
gwałcenie zasady wolności że 
glugi i domagającej się na
tychmiastowego zwolnienia 
polskiego statku wraz z całą 
załogą".

» * •
Przewodniczący Zarządu 

Głównego Związku Zawodo
wego Pracowników Żeglugi 
PRL — Czesław Pietrzak wy
słał podobne) treści depeszę 
do Międzynarodowego Zrze
szenia Związku Pracowników 
Żeglugi, Portów i Rybołów
stwa (Depart. SFZZ).

lleniililaryzacja Niemiec zachodnich

choslowacklej Kareł Vojac?k 
w otoczeniu członków amba
sady CSR.

RZYM. We Włoszech trwa 
walka klasy robotnlczei prze 
ciwko redukcjom | zamykaniu

Do Warszawy przybyła 
czechosłowacka delegacja rządowa

sprawnie, i 95 tys. placówek 
handlu uspołecznionego w ca 
łym kraju bez zakłóceń przy
stąpiło do sprzedaży według 
nowych cenników.

Jak wynika z doniesień, naj 
sprawnie.) przeprowadzono 
przecenę towarów w woj. sta- 
linogrodzklm I na Wybrzeżu, 
gdzie szczególnie dobrą orga
nizacją pracy wyróżniły s',ę 
placówki hurtu spożywczego.• • •

W stolicy, dzięki pomocy 
ponad 75§ aktywistów spo
łecznych. którzy wraz z perso 
nelem poszczególnych placó
wek handlowych dokonali rc-

• MOSKWA
W wielu miejscowościach Arabii 

Saudyjskiej odbyły się demonstra 
cje mas pracujących na mak 
solidarności ze strajkującymi ro
botnikami zatrudnionymi w zakla 
dach „Arabian American Co". 
Dzienniki ukazujące się w Bejru
cie podkreślają, że policja odmó
wiła strzelania do demonstran
tów.
• NOWY JORK

Dnia 13 bm. przybył do Otta
wy prezydent USA Eisenhower w 
towarzystwie senatora Lodge‘a.

różnych przedsiębiorstw prze 
myślowych. Związki zawodo
we należące do trzech cen
tral związkowych proklamo. 
wały 48-godzinny strajk w za 
kładach mechanicznych „Mo. 
tofldes" w L!vorno na znak 
protestu przeciwko zapowie
dziane! redukcji 65 robotni
ków ] urzędników. We Floren 
c.ll robotnicy zakładów meta
lowych ..P'gnone" nadal oku
pują fabrykę, aby uniemożli
wić Jc| zaniknięcie, które po
ciągnęłoby za sobą zwolnienie 
z prace 1700 osób. Zalęte są 
również przez górników od 
dziewięciu dni kopaln e siar
ki w Claclano (prowincja Agri 
gen-to). którym grozi zamknię
cie. Cała ludność okoliczna 
solidaryzuje s'e z 'górnikami, 
którzy pozostają pe-d ziemią 
dniem | nocą.

Depesza przewodniczącego CRZZ
do SFZZ

Uroczysta akademia 
w Warszawie 
z okazji 
Międzynarodowego 
Tygodnia Studenta

WARSZAWA. W związku 
z Międzynarodowym Tygod
niem Studenta, obchodzonym 
przez studentów świata w 
dniach od 10 do 17 listopad? 
br., odbyła się 16 bm. w War 
szawie uroczysta akademia, 
w której obok studentów wat 
szawsklch uczelhl wzięli u- 
działy kształcący się na wyż. 
szych uczelniach stolicy, siu 
denci z zagranicy.

Robotnicy włoscy walczą 
przeciwko redukcjom i zamykaniu fabryk

nych. O ile Jeden z nich nie 
zatwierdzi podania — zostanie 
ono odrzucone. Przedstawicieli 
szwedzcy I szwajcarscy — mó
wili agenci — na pewno nie 
zatwierdzą podań, a nawet w 
wypadku ich zatwierdzenia Jer 
cy wojenni będą repatriowani 
dopiero po 3 miesiącach. W 
międzyczasie zostaną oni ode
słani do obozów Jenieckich.

Skoro tylko odeśle się was 
do ofiozów — grozili agenci — 
zatłuczemy was na śmierć.

W celu szantażu 1 pogróżek 
posługiwano się również inny
mi metodami. Na południe od 
obozów 1 namiotów, przezna
czonych dla akcji wyjaśniają
cej — twierdzili agenci — roz
lokowane są wojska amerykań
skie. Wszyscy -cl, którzy zażą
dają repatriacji, zostaną za
mordowani z chwila wznowie
nia działań wojennych.

Wobec tego rodzaju pogró
żek — oświadczył Mao Fu-ll 
— Jeńcy wojenni obawlaja sie 
zwracać z prośbą o repatriację 
i uważają, że Jedyna droga do 
powrotu do, ojczyzny —..to u- 
cieczka z obozu, połączona z 
ryzykiem utraty życia.

Podczas gdy we Francji, Belgii, Anglii 1 Innych krajach zachodnio-europejskich rośnie fala 
protestów przeciwko remilltaryzacjt Niemiec zachodnich, Adenauer wspierany przez swych 
amerykańskich mocodawców tworzy neofaszystowski Wehrmacht.

Na zdjęciu! manewry oddziałów wojskowych Niemiec zachodnich na terenie Dachau.

Zbrodnicza działalność 
agentów lisynmanowskich 

w obozach jenieckich

manentów, onaz współpraco* 
wali w przeliczaniu cen, 
wszystkie sklepy oraz doiny 
towarowe, czynne w niedzielę, 
normalnie przystąpiły do pra 
cy. i

W poniedziałek do Central 
nego Domu Towarowego w 
Warszawie od wczesnych go 
dżin rannych nieprzerwanym 
strumieniem płyną coraz to 
nowe setki kupujących. Dziś 
Jednak ruch |est bardziej 
wzmożony. Stoiska 1 okienka 
kas na wszystkich piętra, h 
są tłumnie otoczone przez lu
dzi.

Plany obowiązkowych dostaw 
są realne

Mieszkańcy miast i wsi całego kraju 
z głębokim uznaniem i zadowoleniem 

witają uchwałę Rządu 
o częściowej obniżce cen detalicznych

W interesie 
chłopstwa i całego narodu
Ogłoszona Uchwalą Rady Ministrów z dnia 14 bm. częściowo 

obniżka cen wielu artykułów powszechnego użycia jest pierwszym 
ważnym krokiem w realizacji wskazań IX Plenum KC naszej partii. 
Obniżka o kilka, kilkanaście, a nawet kilkadziesiąt procent cen 
detalicznych tysięcy różnych artykułów spożywczych i przemysło
wych, dająca klasie robotniczej i masom pracującego chłopstwa 
natychmiastową możliwość sporych oszczędności w budżecie ro
dziny, jest jeszcze jednym przekonującym dowodem, że słowa 
i czyny naszej partii, naszego rządu ludowego zawsze idą w parze, 
że walka o wzrost zamożności, poprawę stopy życiowej mas pra
cujących, do której wzywa neród partia, jest oparta o realne 
mocne podstawy. t

Skutki obniżki już dziś odczuwa każda rodzina robotnicza i urzęd
nicza, odczuwa każda rodzina chłopska.

Obok artykułów spożywczych i przemysłowych służących zaspo
kajaniu codziennych potrzeb konsumcyjnych wszystkich ludzi praej 
w Polsce, ogłoszona obniżka cen objęła również różne artykuły 
mające duże znaczenie dla podniesienia kultury rolnej, d'a osiąg
nięcia lepszych plonów, poprawy i rozwinięcia hodowli itd.

Przeprowadzenie obniżki cen na tę grupę towarów ma bardzc 
duże znaczenie dla wsi, dla wszystkich ludzi pracy w Polsce.

V/ wykazach artykułów, objętych obniżką, widzimy takie pozycje 
jak cement, kafle, dachówki. Są to artykuły niezbędne i w dużyc! 
ilościach potrzebne szczególnie na wsi: na remonty budynków mie 
szkolnych i gospodarskich, na budowę nowych domów i obór, chle 
wów itp. Wiemy o tym dobrze, jck wielką pozycję w budżecie 
wsi stanowią wydatki na te materiały. Toteż potanienie ich przy
niesie tak chtopom-spóldzielcąm, jak i indywiduolnie gospodaru
jącym duże oszczędności. Trzeba przy tym dodać, że dotąd nie 
zawsze wystarczolo tych artykułów, że były trudności w zaopatrze
niu chłopów w potrzebne ilości cementu, czy dachówek.

Dziś, zgodnie ze wskazaniomi IX Plenum KC partii nie tylke 
obniża się ceny tych artykułów, ale państwo zwiększa i stali 
będzie zwiększać ich ilość tak, żeby potrzeby wsi były w zakresii 
materiałów budowlanych i pomocniczych coraz pełniej zaspoka 
jane.

Ceny uprzęży wszelkiego rodzaju zostały obniżone o 20 procent 
W złotówkach jest to suma poważna.

Na palcach jednej ręki można było przed wojną policzył 
w gminie bogaczy, posiadających żniwiarki, kosiarki konne, wał) 
łąkowe czy siewniki. Kopaczek do kartofli nie znało wielu chłopów 
nawet ze słyszenia.

(Dokończenie na 2 str.)

Mieszkam w gromadzie Sła 
wiaąowo, gmina Kleszczyna w 
powiecie złotowskim. Miesz
kam tli od dzieciństwa. Ojciec 
w spadku pozostawił mi małą 

| kuźnię, wyuczył fachu kowal
skiego i przekazał 0452 ha zie
mi. Od dzieciństwa miałem 

i możność odczuć na samym so
bie wrogą wobec Polaków po- 

; litykę imperialistów nlemie- 
i ckich - kapitalistów i obszar- 
i ników. Dążyli oni do wynisz
czenia polskości na zagarnię
tych przez siebie naszych zie
miach.

Aż nadszedł rok 1945. Kiedy 
do mej kuźni przyszli żołnierze 
polscy i radzieccy, płakałem z 
radości — i czułem, że stałem 
się młodszy o co najmniej 10 
lat. Otrzymałem z nadziału zie
mię od państwa robotniczo- 
chłopskiego tak, że obecnie go 
spodaruję na 4,5 ha.

Przed wojną miałem jednego 
: prosiaka i parę kur. Obecnie 
1 posiadam konia, dwie krowy, 

jedną jałówkę, jednego cielaka, 
trzy owce, jedną maciorę i 5 

i prosiąt '
I W roku gospodarczym 
! 1952/53 1,5 ha przeznaczyłem 

na żyto, 1 ha pod pszenicę, 1 
ha pod ziemniaki zaś pozostały 

. hektar wykorzystałem pod za
siew owsa (40 arów), buraki

WARSZAWA. Przewodni 
izący CRZZ — Wiktor Kłosie 
wicz wysłał do Światowej Fe
deracji Związków Zawodo
wych depeszę następującej 
treści:

„W dniu 4 października 
1953 r. statek Polskiej Mary 
narkt Handlowej „Praca" zo- 
stał zatrzymany w odległości 
125 mil na wschód od wyspy 
Talwan przez kanonlerkę 
Czang Kai-szeka 1 doprowa
dzony przemocą do portu Kao- 
Hslung na Tajwanie, Na godzi 
nę przed tą piracką napaścią 
nad statkiem patrolowały dwa 
samoloty. z którvch jeden no
sił znaki sił powietrznych Sta
nów Zjednoczonych.

Fakt ten wywołał głębokie 
oburzenie całego narodu pol
skiego. który dał wyraz swoim 
uczuciom w licznych maso
wych manifestacjach protesta
cyjnych.

Odpowiedzialność za ten ba 
niebny akt gwałtu ponosi 
rząd Stanów Zjednoczonych, 
który, Jak wszystkim wiado
mo, sprawuje kontrolę poli
tyczna 1 wojskową nad oddzla

WARSZAWA. W całym kraju mieszkańcy miast 1 wsi 
powitali obniżkę cen jako bezpośrednie zwiększenie 
swych realnych dochodów — jako zapoczątkowanie reali
zacji wytycznych IX Plenum KC PZPR.

Doniesienia za wszystkich 
województw wskazują, że dzlę 
ki ofiarnej pracy aktywu spo

łecznego 1 ogółu pracowni
ków handlowych zmiana cert' 
dokonana została .szybko I

Na zdjęciu: wiceminister Kultury i Sztuki Jan Wilczek deko
ruje Złotym Krzyżem Zasługi - Aleksandra Zelwerowicza. (Fot. CAF)

W dniu 14 li
stopada 1953 r., 
z okazji 40-lecia 
Teatru Polskie
go, wiceminister 
Kultury i Sztuki 
Jan Wilczek ude
korował wysoki
mi odznaczenia
mi państwowymi 
taslużonych, wy
bitnych artystów 
i pracowników 
teatru.

PEKIN. Korespondent agen
cji Nowych Chin odbył roz
mowę z ochotnikiem chińskim 
Mao Fu-ll, który uclekł 7 li
stopada z sektora nr 12 obo
zu Jenieckiego | zwrócił się 
cło Komisji Repatriacyjnej z 
prośbą o odesłanie go do oj
czyzny.

Z® słów Mao Fu-ll Wynika, 
że mimo, Iż akcja wyjaśniają
ca rozpoczęła się przed 33 
dniami, większość Jeńców wo
jennych w sektorze nr 12 nie 
była poinformowana o tej ak
cji. Nikt z Jeńców nie wie
dział, kiedy akcja się rozpo
częła 1 kiedy została przerwa
na. Nie mogliśmy słuchać 
transmisji przez radio, zawia
damiające)- o akcji wyjaśniają
cej — podkreślił Mao Fu-ll — 
ponieważ agenci lisynmanow- 
scy i kaomintangtwscy naj
pierw kazali Jeńcom śpiewać 
podczas transmisji, a następ
nie uszkodzili instalacje ra
diowe. Równocześnie agenci ci 
rozpowszechniali kłamstwa na 
temat akcji. Twierdzili oni, że 
podania o repatriację musza 
być zatwierdzane przez przed
stawicieli 5 państw nentral-1

cukrowe, len, rośliny pastewne
i warzywa. Tak praca w jesie
ni. jak i na wiosnę kosztowała 
mnie, żonę i córki sporo wy
siłku. Chociaż nie tylko chodzi 
o wysiłek rąk. Ja staram się 
również pracować głową. Czy- 1 
tam broszury z dziedziny rbl- 
niclwa, czytam stale prasę t U 
wydawnictwa rolnicze. Nowe < 
osiągnięcia w uprawie czy w, 
hodowli staram się w miarę mo 
żliwości wprowadzić i w moim 
gospodarstwie. I

Oto przykład: uprawiając w b 
ubiegłym roku ziemię pod psze » 
nicę wykonałem przede wszysl- J 
kim sprężynowanie ziemi, po- | 
tern rozłożyłem nawóz sztucz-1 
ny, następnie starannie, głębo
ko zaorałem i w dogodnym cza 
sie zasiałem. Na wiosnę kilka
krotnie zasilałem oziminę nawo 
zami sztucznymi, kupionymi po | 
żniwach w C-S. Zebrałem 24 q; 
żyta, 32 q pszenicy, 8 q owsa, | 
240 q ziemniaków.

Na obowiązkową dostawę 
dla państwa przypadlo mi 93 i i 
kg zboża i 1226 kg ziemniaków.

Sporządziłem proste oblicze
nie: skoro w sumie zebrałem 
zboża 64 q, a mam odsprzedać 
państwu 9,84 q, to na własny 
użytek pozostaje mi 54,16 q. 
Po pozostawieniu ziarna na za
siew, na wyżywienie dla mojej 
rędziny i na karmę dla inwen
tarza, mogę sprzedać państwu 
jeszcze 10 q pszenicy. To po-1 

? nadplanowe zboże sprzedam1
ii państwu po omłóceniu wszysl-! 

I kiego ziarna. Na razie zawio-j 
l złem do punktu skupu 6,8 q

i pszenicy, 2 q owsa i 1 q żyta, 
I wykonując tym samym swój
ii plan. Niedawno wypełniłem z 
r nadwyżką obowiązek sprzoda-

ży państwu ziemniaków. Wyzna
I czono mi 1226 kg, a sprzeda
II lem 5210 kg.

Odstawiłem też, tak Jak mia
łem wyznaczone 71 kg żywca, 

‘ a ponadto sprzedałem w gmin
nej spółdzielni w ramach kon- 

I traktacji 4 bekony o wadze 90 
i kg każdy. Plan odstaw mleka

■ wykonuję również z nadwyżką. 
I Plany obowiązkowych dostaw
■ są bowiem realne.

JAN BARABASZ
gr. Stawianowo gm. Klesiciyna 

pow. Zlotów

WARSZAWA. Dnia 17. 11 
br. przybyła, do Warszawy 
czechosłowacka delegacja rzą
dowa na obrady Komisji M e 
ezanej w celu opracowania pla 
nu realizacji umowy kultural 
nej między Polską Rzeczpospo 
litą Ludową, a Republiką Cze 
ęhoełowacką na rok 1954.,

W skład delegacji wchodzą: 
przewodniczący delegacji wi
cem i n I ster K u 1 tu ry—- Be d rz Ich 
Horak. dr Juliusz Puszkar z 
Ministerstwa Spraw Zagrani
cznych. Karę] Hrudka z MI. 
nlsterstwa Szkolnictwa. Józef 
Sejda z Ministerstwa Kultury 
i Jaromir Kubiczek z Akade
mii Nauk.

Delegację powitała na dwor
cu Głównym polska delegacja 
rządowa z sekretarzem gene
ralnym KWKZ ambasadorem 
J. K. Wcnde na czele.

Na dworcu obecny był rów 
nież ambasador Republiki Cze

Z uroczystości 40-lccia Teatru Polskiego



wbrew tej swoje| deklaracji 
odmówi! on poparcia dla po
prawek radzieckich I wezwał 
delegatów, by poparli projekt 
rezolucji 14 krajów w Jego o- 
bocnei postaci. Delegat USA 
Wadeworth wystąpi! zarówno 
przeciwko poprawkom delega 
cjl radzieckiej do projektu re 
zolucjf 14 państw. Jak równiej 
przeciwko poprawkom delega 
cJi hinduskiej do tego proje
ktu.

go zwiększenia zbrojeń, reali
zowanymi obecnie przez USA, 
Anglie. Francję i ich sojuszni
ków. Delegat ZSRR wykazał, 
że tzw. ..nowy plan re- 
dukcil zbroleń j sił zbroj
nych". przedstawiony przez 
Mocha w Koml6j| Politycznej, 
nie fest niczym innym Jak 
zwvk!vm powtórzeniem tego, 
cośmy słyszeli od delegata 
F.-ancll w Komisji Rozbrojenlo 
wel w 1952 r„ oraz że propo- 
zvc|e delegacll francuskiej nie 
różnią 61e merytorycznie od 
proDOżycli USA.

A. Wyszyński wskazał na- 
eteDnie. że niektórzy delegaci 
zamiast rzeczowego traktowa
nia tak doniosłej kwestii, Jak 
sprawa działalności Komisji 
RozbrolenloweJ, usiłowali w 
swvch przemówieniach odciąg 
nać uwagę Komisji Politycz
nej od Jej zadań, rzucając nie
mała ilość bzdurnych osz
czerstw pod adresem ZSRR 1 
kretów demokracji ludowej. 
A. Wyszyński stwierdził, że 
taktyka tych delegatów była 
obliczona na to, by wywołać 
wrogość 1 nienawiść do Zwląz , 
ku Radzieckiego 1 krajów de
mokraci! ludowej, które kon
sekwentnie 1 zdecydowanie dą
żą do zrealizowania faktycznej 
redukcji zbroleń 1 sił zbroj
nych, oraz walczą o rzeczywi
sty zakaz broni atomowej i o 
wprowadzenie skutecznej kon
troli międzynarodowej nad wy 
konaniem tego zakazu. Dyeku- 
6la w Komlsil Politycznej nad 
działalnością Komisji Rozbro
jeniowej—-mówił dalej delegat 
ZSRR — ulawnlła poważne 
przeszkody, które hamują po
myślny bieg prac Komisji i 
które należy usunąć.

Prolekt rezolucji 14 państw 
nie zapewnia warunków nleod 
zownych dla pomyślnej działał 
noścl Komisu Ro-brojeniowej. 
Profekt rezolucji 14 państw, 
feśli nie włączyć do niego po
prawek zgłoszonych przez 
Związek Radziecki nie zmierza 
do przyczynienia sic do reduk 
cjl zbrojeń i zakazu broni ato
mowe!. wodorowej 1 Innych 
rodząlów bron! masowej zagła 
dv. Co wiecel, u podstawy te
go projektu leży z gruntu wa
dliwa tendencja do dalszego 
przewlekania realizacji posu
nięć w sprawie redukcji zbro
leń i zakazu broni masowej za 
gładv.

Uchwalenie propozycji ra
dzieckich przez Zgromadzenie 
Ogólne zapewniłoby faktyczną 
redukcje zbroleń oraz zakaz 
bron! atomowe! 1 wodorowej, 
co miałoby doniosłe znaczenie 
dla utrzymania pokoju i bez
pieczeństwa międzynarodowe
go.

chwałę. Pierwsza poprawka— 
oświadczył Menon—przewidu
je, że Zgromadzenie Ogólne 
powinno sobie uzmysłowić, iż 
wyścig zbrojeń Jest nie tylko 
niezdrowym zjawiskiem ekono 
mlcznym, lecz z Istoty swej 
etanowi poważne zagrożenie 
pokoju międzynarodowego. 
Druga poprawka hinduska gło
si, że Zgromadzenie Ogólne 
uznając powszechne dążenie, 
proklamuje swój poważny za
miar radykalnego wyłączenia 
stosowania 1 możliwości stoso 
wania broni masowej zagłady, 
oraz możliwie jak najszybsze- 
go 'osiągnięcia porozumienia 
w sprawie skutecznych kro
ków, które mogą cel ten zre
alizować.

Delegat Anglii—oświadczył 
Menon—mówił o tym pragnie 
niu. Jednakże Jego prośba, by 
śmy wycofali nasze poprawki, 
kłóci się z wypowiedzianym 
przezeń życzeniem.

Delegat Indii podkreślił, że 
należy bezwzględnie dać przed

NOWY JORK. Na posiedzeniu przedpołudniowym 13 bm. 
Komisja Polityczna Zgromadzenia Ogólnego NZ zakończyła 
dyskusję ogólną nad sprawozdaniem Komisji Rozbrojenio
wej.

Dyskusję ogólną podsumował w obszernym przemówieniu 
przewodniczący delegacji radzieckiej A. J. Wyszyński.

My Jednak nie przyjmujemy 
dyktatów. Proponują nam, by- 
śmy zajęli się ułożeniem „słów 
nlków technicznych". ..ujaw
nieniem | sprawdzeniem" infor 
macj! dotyczących zbrojeń. My 
zaś proponujemy, by Komisja 
Rozbroleniowa zajęła się 

swym głównym zadaniem: re
dukcją zbrojeń i zakazem bro
ni masowej zagłady, nie zaś 
czczymi rozmowami 1 pustą ga
daniną na ten temat, dążąc 
faktycznie do takich tylko u- 
chwał, które pomogłyby w zdo
bywaniu informacji wywiadow
czych.

My proponujemy wprowa
dzenie ścisłej kontroli między
narodowej nad przestrzega
niem uchwały o zakazie bron! 
masowej zagłady.

Na dzisiejszym posiedzeniu 
delegacja ZSRR zgłosiła do 
datkowo do ewych poprzednich 
poprawek nowa poprawkę do 
projektu rezolucji 14 krajów. 
W poprawce te| proponuje się 
zastąpienie pierwszego punktu 
merytoryczne! części projektu 
rezolucji tekstem o następują
cym brzmieniu:

Zgromadzenie Ogólne ,,’uzna- 
Je za sprzeczne z sumieniem 
1 honorem narodów oraz za 
nie dające się pogodzić z przy, 
należnością do Organizacji Na
rodów Zjednoczonych użycie 
broni atomowej 1 wodorowej 
jako broni agresji i masowe| 
zagłady 1 stwierdza, że rząd, 
który pierwszy zastosuje prze
ciwko Jakiemukolwiek krajowi 
atomowy, wodorowy lub inny 
środek masowej zagłady, po
pełni zbrodnię wobec ludzko
ści 1 będzie uważany za prze
stępcę wolennego".

Na pos-ledzeniu popołudnlo 
wym 13 bm. Komisja Polltycz 
na rozpatrywała projekt rezo
lucji 14 państw oraz poprawki 
do rezolucji.

Delegat Anglii Lloyd wystą 
pił przeciwko wszystkim po
prawkom zgłoszonym przez de 
legacie radziecka do projektu 
rezolucll. Delegat Anglii wy. 
stąpił również przeciwko po
prawkom Łgłoszonym przez de 
legację hinduska do projektu 
rezolueji 14 państw i zaapelo 
wał do delegacji hinduskiej, 
by nie nalegała na przyjęcie 
owych poprawek.

Zabierając glos w odpowie 
dzl Lloydowi delegat Indii Me 
non wyraził zdziwienie z po
wodu tego apelu Lloyda. Me- 
non wskazał, że delegat Anglii 
odmawiając przyjęcia popra
wek hinduskich popada w 
■przoczność ze ewymi deklara 
'ami, w których oświadczył, 

iż delegacja angielska pragnie 
by Komisja powzięła w oma
wianej kwestii uzgodnioną u-

Chlny Ludowe powinny uczestniczyć 
w rokowaniach w sprawie rozbrojenia — 

stwierdza delegat Indii

II/' YŻSZOSC ustroju socjalistycznego polega nie tylko na 
” tym, źe zabezpiecza on społeczeństwu nowe niespoty

kane przedtem tempo rozwoju si? wytwórczych i po
tężny rozmach tycia kulturalnego, ale — przede wszystkim 
na tym, te troską o człowieka i jego potrzeby materialne 
I duchowe wysuwa na czoło wszelkich problemów i zadali 
społecznych.

(Z referatu towarzysza Bieruta na IX Plenum KC PZPR).

TEN cel - podniesienie stopy życiowej mas pracujących - 
przyświeca naszej partii i władzy ludowej we wszystkich ich 
poczynaniach, od początku ich istnienia. Podział ziemi ob- 

szarniczej między chłopów, przekazanie fabryk, banków i urządzeń 
transportowych na własność narodu, wielki trud odbudowy kraju 
ze zniszczeń wojennych, codzienny wysiłek w realizacji planu 
6-letniego i wzmocnieniu obronności państwa - wszystko to przed
siębraliśmy z myślą o człowieku pracy. Te głębokie przemiany w na
szym kraju przyniosły ludowi pracującemu zasadnicze zmiany 
w jego dotychczasowym życiu, uwolniły robotnika od zmory bez
robocia, chłopa - od nieuchronnego staczania się na dno nędzy 
i poniżenia, dały im pewność jutra I świadomość, że w państwie 
ludowym będzie im się żyć coraz lepiej.

Po okresie odbudowy ze zniszczeń wojennych, który przyniósł ' 
poważny wzrost stopy życiowej ludzi pracy, przystąpiliśmy do roz
budowy naszej gospodarki, do budowy podstaw socjalizmu. W cią
gu 4 niemal lat realizacji planu 6-letniego ogromnie wzrosła siła 
naszej ojczyzny. ZroŚHiśmy ogromny krok na drodze wyrównywania 
wiekowego zacofania gospodarczego i technicznego Polski. Nasz 
potencjał przemysłowy jest przeszło dwa razy większy niż w roku 
1949, a w porównaniu z rokiem 1938 wzrósł kilkakrotnie. Z kraju 
zajmującego jedno z dalszych miejsc w Europie pod względem 
rozwoju przemysłu przekształciliśmy się w kraj znajdujący się już 
na piątym miejscu w Europie pod względem globalnej wielkości 
produkcji przemysłowej.

W loku realizacji planu 6-letnlego zdołaliśmy również w nie
małym stopniu podnieść stopę życiową mas pracujących. Oto np. 
od poprzedzającego plan 6-letnl roku 1949 przeciętna dochodów 
ludności utrzymującej się z pracy poza rolnictwem, wzrosła m, In. 
dzięki większej liczbie osób pracujących w rodzinie, o około 15 
procent. Jest to wzrost przeciętny. Dochody realne, przypadające 
na jedną osobę spośród ludności rolniczej są w r. b. o 20 proc, 
większo niż w roku 1949.

W tym samym czasie podwoiliśmy ilość oddawanych w ciągu 
roku do użytku nowych izb mieszkalnych (w r. 1953 - 135 tys.j, 
pomnożyliśmy 4-krotnie kwoty przeznaczone na remonty domów, 
o ponad 100 proc, podnieśliśmy kredyty na rozbudowę komuni
kacji miejskiej, wodociągów, kanalizacji, doprowadzenie do miesz
kań pracowniczych elektryczności i gazu, na budowę i oświetlenie 
ulic, zakładanie parków i zieleńców i inne inwestycje komunalne; 
przedłużyliśmy znacznie przeciętny czas urlopów robotniczych, po
dwoiliśmy ilość miejsc w żłobkach, zwiększyliśmy o jedną czwartą 
ilość miejsc w przedszkolach (4 razy więcej niż w r. 1938), liczba

Delegat ZSRR oświadczył, 
że gdy rozpatrywano działal
ność Komisu Rozbrojeniowej, 
niektóre delegacie z anglo-a- 
merykańskiego ugrupowania, 
na którego czele stoją USA, 
usiłowały w przemówieniach 
przedstawić «we stanowisko ia 
ko stanowisko wyrażające rze 
kom© ich pragnienie przyczy 
niania się do redukcji zbrojeń 
1 zakazu broni atomowej, bak
teriologiczne! i innych rodza
jów broni masowej zagłady. 
Liczne fakty, charakteryzujące 
Istotne dążenia tego ugrupo- 
wania i przede wszystkim istot 
no dążenia oficjalnych kół 
USA. Anglii i Francji są w 
Jawnei sprzeczności z tego ro
dzaju próbami t świadczą wy- 
mownie. że blok anglo-amery 
kański nie pragnie merytorycz 
nego rozpatrzenia sprawy roz
brojenia. Aby ukryć przed 
opinią publiczna te swoją nie 
chęć ora? by uśpić opinię pu
bliczną. delegaci USA i Anglii 
w ogóle pomijała milczeniem 
rzeczywisty charakter Komisji 
Rozbrojeniowej. Delegaci USA 
i Anglii — oświadczył A. Wy 
etyńskl — kierowali działał- 
ność Komisji od samego po
czątku n« zbieranie Informa
cji wywiadowczych 0 rozmia
rach zbrojeń różnych państw, 
a sprawę redukcji zbrojeń oraz 
zakazu broni masowej zagła
dy odsuwają w daleką przy
szłość. Faktycznie oznacza to 
z Ich strony odmowę przyczy 
nicnia aię redukcji zbro
jeń.

Delegat USA Lodge prze
mawiając w Komisu Politycz
nej w dniu 9 listopada • cytu- 
ląc te rezolucję — kontynuo
wał Wyszyński —- pominął cal 
kowltym milczeniem fakt, że 
właśnie USA nic nie uczyniły 
*e swej strony by. Jak głosi 
’ą rezolucją. ,,zmniejszyć cię- 
ż-r zbrojeń", „zdjąć z naro
dów świata ten ciężar" 1 „wy 
zwolić w ten sposób nową 
energię j zasoby dla pozytyw
nych programów rekonstruk- 
cti i rozwoju". USA nie tyl
ko mc nie uczyniły w tym kie 
runku, lecz uczyniły wszystko, 
co tylko mogły, w kierunku 
wręcz odwrotnym — w kie
runku wzmożenia wyścigu 
t.urojeń, przygotowań do no
wel wojny.

A. Wyszyński zanalizował 
Szczegółowo przemówienie de
legata Franci! Mocha 1 stwier 
dzlł. że delegat francuski pod
lał bIc w Komisji Politycznej 
niewdzięcznego zadania, uel- 
ł iiac dowieść, że można ponoć 
świetnie pogodzić udział w pra 
cach Komlsll Rozbrojeniowej, 
która powinna przygotować 
plany redukcii zbroleń, z po
sunięciami w kierunku dalsze-

Blok anglo-amerykański nie chce rozbrojenia 
i zakazu użycia broni masowej zagłady 

Przemówienie A. Wyszyńskiego w Komisji Politycznej ONZ

W interesie 
chłopstwa i całego narodu 

(Dokończenie z 1 str.)
Dziś na wsi jest inaczej. Obok nowoczesnego parku maszyno

wego POM i GOM zwiększyła się też ilość żniwiarek i kosiarek 
na wsi. Siewnik. żniwiarkę, kopaczkę, wialnię i inny sprzęt mecha
niczny ma już dziś wielu chłopów w każdej gromadzie.

Nasz przemysł produkuje bowiem coraz to więcej nowoczesnych 
narzędzi procy dla chłopa, ułatwiających trud rolnika, skracają
cych czas potrzebny do uprawy ziemi I zbioru plonów, narzędzi 
ulepszających pracę na wsi.

Zmniejszenie ciężaru pracy na roli to zaledwie część dobro
dziejstw, jakie dają maszyny. Siewnik nie tylko bowiem skraca 
czas potrzebny na rzucenie ziarna w ziemię, ale również podnosi 
plony. Siew rzędowy zapewnia równomierne rozrzucenie ziarna 
po całym polu, co przyczynia się do zwiększenia urodzaju. Żni
wiarka, skracając wielokrotnie czas sprzętu w porównaniu z kosą, 
zapobiega stratom na skutek wysypywania się ziarna z kłosów,, 
stratom z powodu niesprzyjających warunków atmosferycznych, na 
co jest narażony rolnik przy przedłużaniu się okresu żniw. Straty 
takie sięgają kilku, a nawet kilkunastu procent, a procenty — ta 
kwintale i tony zboża. Maszyny więc - to zwiększenie plonów.

Dziś, po obniżeniu cen, żniwiarka i siewnik kosztują o 40 proc, 
mniej niż poprzednio, a kosiarka — o 30 proc. itd.

Maszyny te stają się znacznie przystępniejsze dla pracującej 
wsi. Oto jedna z form wielkiej, realnej pomocy, jaką państwo lu
dowe okazuje chłopom.

Obniżka ta pomoże chłopom pracującym podnieść poziom swej 
gospodarki, pomoże zwiększyć plony naszego rolnictwa. Przyczyni 
się więc w konsekwencji do dalszej poprawy warunków życia 
wszystkich ludzi pracy w Polsce.

Zasadniczym warunkiem bowiem szybkiego podniesienia stopy 
życiowej mos pracujących miast i wsi - robotników i chłopów, wa
runkiem dalszego rozwoju całej gospodarki jest szybki, wydatny 
wzrost produkcji rolnej, osiąganie z każdego hektara upraw wię
cej zboża, więcej kartofli, więcej buraków, nasion oleistych, więcej 
siana z łąk. Im więcej bowiem zbierzemy, tym obficiej zaopatrzymy 
ludność miast w chleb, warzywa, kartofle, olej, cukier, tym lepiej 
zaopatrzymy przemysł w surowce niezbędne dla rozwoju naszej 
gospodarki, dla stałego wzrostu produkcji towarów. Słowem - Im 
więcej wyprodukuje na swoim gospodarstwie chłop, tym 
lepiej będzie na wsi, a zarazem tym lepiej będzie żyć klasa robot
nicza, wszyscy ludzie pracy w Polsce.

(Dokończenie z 1 str)
W Centralnym Domu Dzie

cka w Warszawie nie zanotowa 
no nlrdy tak dużych obrotów, 
lak w pierwszym i d~”z!tn 
dniu po zniżce cen.

Z uśmiechem obsługuje 
klientów w stoisku „Gospodar- 
stwo domowe" — Helena Stań
czak. W pierwszym dniu oo 
zniżce cen kupiono w |e| sto
isku 16 wózków dziecięcych, o 
wiele wlecej niż w ub. tygo
dniu.

„Różnica 130 lub 140 zł 
w cenie wózka — stwierdza o- 
na — to dużo znaczy".

* * *

PŁOŃSK. W sklepach 
Gmlnnel Spółdzielni w Babo
szewie. w pow. Płońsk zaraz 
po przecenie towarów zapano
wał ożywiony ruch. Przycho

dzili chłopi. ebv przekonać się 
naocznie, o ile staniały po
szczególne artykuły. Ucieszył 
się bardzo średniorolny chłop 
Stanisław Jakubowski z Ciesz
kowa. kupując siewnik: „za
płaciłem za siewnik o 1294 zł. 
tanlel" — mów! z radością.

* • •

KIELCE. Z dużym uzna
niem przyjęła wiadomość o 
Uchwale Prezydium Rady Mi
nistrów w sprawie obniżki 
cen wieś kielecka. Mówi o 
tvm m. In. Stanisław Brzozow- 
ski z gromady Skotniki w gml 
nie Skotniki: „obniżka cen da
le nam rolnikom duże korzyś
ci. Nasze państwo daje więcej 
towarów dla wsi. Toteż 1 my 
musimy lak na|szybcle| wyko
nywać nasze obowiązki wobec 
państwa 1 robotników".

Na drodze do poprawy
łóżek szpitalnych wzrosła od roku 1949 niemal o połowę (od okresu 
przedwojennego więcej niż o 75 proc.). Zlikwidowaliśmy analfabetyzm 
I tak rozbudowaliśmy szkolnictwo wszystkich stopni, że na każde 
10 tys. mieszkańców w r. b. uczy się w szkołach średnich ogólno
kształcących i zawodowych oraz wyższych niemal 2,5 raza więcej 
młodzieży niż w r. 1938; ogromnie wzrosły nakłady książek I gazet, 
pokryliśmy kraj gęstą siecią bibliotek, zbudowaliśmy nowe teatry 
oraz kina, w tym również wiejskie.

Czy dotychczasowy postęp w dziedzinie poprawy materialnych 
I kulturalnych warunków bytu mas ludowych jest wystarczający? 
Nie. Zadania planu 6-letniego w tym zakresie nie zostały w latach 
1950-1953 wykonane w pełni, nie wykorzystaliśmy wszystkich istnie
jących możliwości coraz lepszego zaspokajania wciąż rosnących 
materialnych 1 kulturalnych potrzeb ludności.

Główną przyczyną tego faktu było opóźnienie w rozwoju rol
nictwa. Podczas gdy produkcja przemysłowa w ciągu czterech lat 
planu 6-letniego wzrosła o 115 proc., to produkcja rolna tylko 
o 9 proc. Nasz przemysł daje dziś na jednego mieszkańca o 370 
procent produktów więcej niż w roku 1938, a rolnictwo tylko o po
nad 30 proc, więcej. Ujawniła się również m. In. z powodu nie
dostatku surowców rolniczych - nierównomierność pomiędzy wzro
stem produkcji przemysłu wytwarzającego środki wytwórczości (o 
135 proc.) a produkcją przemysłu, wytwarzającego środki spożycia, 
która wzrosła o 99 proc.

Nierównomierność! te hamują dalszy rozwój gospodarki narodo
wej I utrudniają poprawę warunków bytu mas pracujących. Aby 
więc przyśpieszyć - jak wskazuje partia - w ciągu 2 lat wzrost 
stopy życiowej ludności pracującej miast I wsi, aby podnieść 
realne płace pracowników oraz realne dochody pracujących chło
pów o około 15 proc., konieczne jest przezwyciężenie nierówno- 
mlerności w rozwoju poszczególnych gałęzi gospodarki narodowej. 
Jest to w pełni realne i możliwe, ponieważ w oparciu o nasz po
tężny przemysł ciężki możemy bardziej intensywnie realizować nasz 
podstawowy cel - coraz lepiej zaspokajać rosnące potrzeby ludzi 
pracy. Toteż Komitet Centralny naszej partii stawia jako najważ
niejsze zadania: przyśpieszenie - w oparciu o dalszy rozwój prze
mysłu środków wytwarzania - tempa wzrostu produkcji rolnej oraz 
przemysłu produkującego artykuły konsumcyjne, wzbogacenie asor
tymentu i podniesienie jakości artykułów konsumcyjnych.

Jeżeli chodzi o rolnictwo, to w ciągu najbliższych dwóch lat win
no ono osiągnąć wzrost produkcji o około 10 proc., a więc taki, 
jaki osiągnęło w ciągu pierwszych 4 lat planu 6-letniego. Ko
nieczny jest wzrost zarówno zbiorów zbóż i ziemniaków, jak i po
głowia bydła i trzody chlewnej,

stawlclelom Chińskiej Republl 
kj Ludowej możność uczestnl 
cienia w rokowaniach na te
mat rozbrojenia. Śmieszne Jest 
—oświadczył on—podejmowa
nie decyzją w tych sprawach 
bez udziału przedstawicieli 
Chińskiej Republik) Ludowej.

Delegat Francji Moch zło
żył oświadczenie, że delegacja 
francuska skłania sie do ..sta
nowiska kompromisowego" w 
kwest!; rozbrojenia. Jednakże

Uiycle broni masowe} zagłady 
zbrodnia wobec ludzkości

Odpowiadając na uwagi de
legatów USA, Anglii. Francji, 
Holandii, A. Wyszyński do
wiódł całkowitej bezpodstaw
ności twierdzeń przeciwników 
poprawek radzieckich do pro
jektu rezolucji 14 krajów.

Delegaci USA, Anglii 1 
Francji oświadczyli, że wystę
pują przeciwko poprawkom 
radzieckim do projektu rezo
lucji 14 krajów, którego są 
współautorami, utrzymując, iż 
są one „nie do przyjęcia". De
legacja radziecka — oświadczył 
Wyszyński — proponuje, by 
Komisja Rozbroleniowa zajęła 
się sprawą redukcji zbrojeń i 
zakazu broni atomowej, wodo
rowej i Innych rodzajów broni 
masowej zagłady. Wy Jednak 
(to Jest delegaci USA, Anglii 
I Francji), gdy tylko słyszycie 
słowa „zakaz broni atomowej" 
od razu rzucacie się do ataku: 
„To Jest niedopuszczalne, to 
jest nie do przyjęcia".

Dlaczego niedopuszczalne? 
Dlaczego — nie do przyjęcia? 
Przecież oświadczacie, że Je
steście za tym, by nie było 
broni atomowej. Dlaczegóż 
więc nie chcecle, by Komlaja 
zajęła się tą sprawą? Jest to 
Jeszcze Jeden dowód, że nie 
pragnie się uregulowania tego 
zagadnienia. Delegat ZSRR 
stwierdził, że „współpraca", 
która proponuje tu delegat 
USA według formuły: — Przy
łączcie się do nas, przyjmllcle 
wszystkie nasze warunki, wów. 
czas będziemy z wam! praco 
walt — nie Jest współpracą, 
lecz dyktatem. Zamiast tego 
by szukać porozumienia w 
drodze odpowiednich rokowań 
— dodał Wyszyński — chcą 
nam po prostu podyktować 
swoją wolę.

Mieszkańcy miast i wsi 
witają uchwałę Rządu



Na przykładzie 
mojej rodziny...
Kiedy w sobotni wieczór, 

14 listopada, głośnik radiowy 
podał po raz pierwszy tekst 
Uchwały Rady Ministrów o 
częściowej obniżce cen, w ro
dzinie mojej zapanowała uza
sadniona radość.

Do późna rozmawialiśmy o 
nowej uchwale, która zapowla 
da dalszą poprawę warunków 
bytowych ludzi pracy, a więc 
1 mojej rodziny.

Rodzina ta składa się z 8 
osób. Prowadzenie gospodar
stwa domowego nastręczało 
ml niejednokrotnie sporo trud 
noścl. Budżet domowy stano
wią uposażenia trzech pracu
jących członków rodziny.

Jak wyglądają w świetle U. 
chwały Rady Ministrów moje 
oszczędności w Jednomiesię
cznym budżecie?

Podam przykładowo kilka 
konkretnych cyfr: Zużywamy 
miesięcznie około 60 kg chle. 
ba nałęczowskiego i 120 bu. 
lek. Łączna oszczędność na 
pieczywie wynosi zatem w sto 
sunku miesięcznym 56 zło
tych.

Na 15 kilogramach cukru 
zaoszczędzam miesięcznie 30 
złotych. Ponieważ zużywam 
stosunkowo dużo pleczywa cu 
klemlczego dla dzieci (bisz
kopty, sucharki), zaoszczę
dzam na tych pozornie drob
nych wydatkach około 25 zło. 
tych.

Niezbędne dla prowadzenia 
kuchni przetwory owocowe— 
Jak dżemy, marmelada, susz— 
przyniosą mi około 10 zło. 
tych oszczędności.

Jeślj chodzi o pozostałe ar
tykuły żywnościowe, Jak ry
by, przetwory rybne, warzy
wa, konserwy — to łączną su 
mę oszczędności określam tu 
na złotych 30.

A zatem zniżka cen po. 
mniejszy o około 151 złotych 
sumę wydatkowaną dotychczas 
na wyżywienie rodziny.

Ponieważ najmłodsi człon, 
kowie mojej rodziny liczą pót 
roku i dwa latka, zużywam 
miesięcznie ponad 2 kg my. 
dla powszechnego, 4 paczki 
proszku do prania i 3 kg my
dła toaletowego, co przy zni
żone! cenie przyniesie mnlej- 
więcej 12 złotych oszczędno
ści.

Zakupując na okres zimowy 
l'/2 tony węgla zaoszczędzi.

łam dzięki obniżce cen 45 zło 
tych.

Zniżka cen nastąpiła w o 
krezie poprzedzanym zimę— 
kiedy wydatkuje się poważne 
sumy na zaopatrzenie doro
słych i dzieci w ciepłą odzież 
1 Obuwie.

Zaplanowałam Już poprzed
nio zakupienie w tym miesią
cu najniezbędniejszych rzeczy 
na zimę. Ciepły watowany 
płaszczyk dla synka koszto
wał mnie o 20 złotych mniej 
niż poprzednio. Na śpioszkach 
które zmuszona Jestem kupo
wać dość często, w ciągu Jed 
nego miesiąca zaoszczędzam 
6 zł. a łącznie z kaftanikami 
i swetrami 11 złotych.

Za rajtuzy j sweterek weł. 
nlany dla córeczki zapłaciłam 
o 18 złotych mniej, a za małe, 
filcowe butki zamiast złotych 
60 — 54 złote.

Kupując dla 61ehie mate
riał na codzienna sukienkę za 
oszczędziłam 22 zł. 50 gr., a 
1 para pończoch nylonowych 
kosztowała mnie o 63 zł 
mniej. Na •kupnie swetra j ko 
szull męskiej zaoszczędziłam 
29 złotych.

Przytoczyłam tu zaledwie 
część artykułów i przedmio. 
tójv codziennego użytku.

Na podstawie dokonanych 
na predce obliczeń, łączna, za
oszczędzona dzięki zniżce cen 
kwota wynosi w ciągu miesią
ca 377 zł 50 gr. Śmiało mogę 
Ja zaokrąglić do pełnych 400 
zł. biorac pod uwagę zniżone 
ceny artykułów kosmetycz
nych. zabawek dla dzieci, a 
również 1 usług Jak: szycie, 
reperacja obuwia ltp.

Z zaoszczędzonych w ten 
sposób 400 zł. zakupię głębo 
kj wózek dla synka, dodając w 
następnym miesiącu tylko 164 
złote.

Tak więc na najbliższym dla 
mnie przykładzie mojej rodzi 
ny widzę jak urzeczywistnia 
się w praktyce troska nasze
go Rządu 1 Partii o wzrost 
6topy życiowej mas pracują
cych. Dlatego też pracujący 
członkowie mojej rodziny bę. 
dą nieustannie podnosić wy
dajność pracy. Jest to bowiem 
podstawowy warunek ogólne
go wzrostu dobrobytu.

BARBARA OBREMSKA 
Koszalin

bytu szerokich mas
W tym celu podjęte będą wysiłki nad maksymalnym wykorzysta

niem rezerw, tkwiących w indywidualnych gospodarstwach chło
pów pracujących, nad dalszym rozwojem spółdzielczości produk
cyjnej i nad podniesieniem na wyższy poziom gospodarki PGR.

W latach 1954-1955 nastąpi wydatny wzrost produkcji prze
mysłu wytwarzającego przedmioty powszechnego użytku, jak: mą
ka, pieczywo, mięso, tłuszcze zwierzęce i roślinne, ryby i konserwy 
rybne, przetwory owocowo-warzywnicze, cukier, tkaniny wełniane, 
bawełniane i jedwabne, obuwie skórzane, mydło, meble, radio
odbiorniki, motocykle, rowery, wiadra, garnki, nakrycia stołowe, 
szklanki, przybory do golenia, galanteria, maszynki do mięsa, wy
żymaczki, lodówki elektryczne, odkurzacze itp. Specjalna uwaga 
będzie zwrócona na zwiększenie produkcji wszelkich artykułów dla 
potrzeb dzieci craz na wzrost ilości i znaczną poprawę jakości wy
robów włókienniczych, odzieży, obuwia, jak również na poważne 
zwiększenie asortymentu tych artykułów.

Tempo wzrostu produkcji przemysłu artykułów konsumcyjnych 
będzie zrównane z tempem wzrostu produkcji środków wytwarza
nia. W szerokim zakresie podejmie produkcję artykułów maso
wego zapotrzebowania przemysł maszynowy. Drobny przemysł, 
spółdzielczość pracy i rzemiosło indywidualne korzystać będą z wy
datnej pomocy państwa, która umożliwi im poważny wzrost pro
dukcji. Bardzo silnie rozbudowana będzie sieć punktów usługo
wych, szczególnie na wsi.

Aby rolnictwo i przemysł wytwarzający artykuły konsumcyjno mo
gły spełnić swoje poważne zadania poprawy zaopatrzenia ludności, 
aby budownictwo mogło zwiększyć ilość oddawanych do użytku do
mów mieszkalnych, szkół, szpitali, żłobków i domów kultury, po
trzebna im jest wydatna pomoc przemysłu, produkującego środki 
wytwarzania. Konieczny jest więc dalszy wzrost wydobycia rud 
i produkcji stali i metali nieżelaznych, konieczne jest zwiększenie 
wytwórczości maszyn, zwłaszcza maszyn rolniczych i dla przemysłu 
lekkiego, konieczny jest rozwój przemysłu chemicznego, szczególnie 
produkcji nawozów sztucznych, środków owadobójczych, mas pla
stycznych, wysokogatunkowych barwników. Konieczne jest rozsze
rzenie produkcji cementu, cegły, dachówek, papy, wapna i innych 
materiałów budowlanych. Wreszcie musimy pokryć zwiększone za
potrzebowania całej gospodarki narodowej na paliwo I energię, 
a więc rozwijać wydobycie węgla, ropy naftowej i pomnażać pro
dukcją energii elektrycznej.

Głównemu naszemu celowi - podwyższeniu stopy życiowe] czło
wieka pracy - służyć będzie również nasza działalność Inwesty
cyjna, Wydatnemu zwiększeniu ulegną nakłady Inwestycyjne na

Wspólnym wzmożonym wysiłkiem 
wypełnimy wskazania IX Plenum

K Plenum KC PZPR po- 
stawiło przed pracowni 
kami POM nowe, wiel

kie zadania. Zadania te wyzna
czała nam miejsce na pierw
sze! linii walki o postęp pro- 
dukcli rolnicze!, o lepsze za- 
spokolenle materialnych i kul
turalnych potrzeb mas pracu
jących wsi.

Już przy pierwszym zapo
znaniu 6ie z tezami, które oglo 
siło kierownictwo naszej par
tit. mogłem w bardziej pełny 
sposób zanalizować 6wo|ą do
tychczasową pracę 1 ocenić mo 
żliwości wzrostu produkcji roi 
niczef w spółdzielniach ptoduk 
cyjnych naszego powiatu.

Mimo niewątpliwych osiąg
nięć w produkcji roślinne] 1 
hodowlane), wszystkie nasze 
spółdzielnie produkcyjne nie 
wykorzystują Jeszcze poważ
nych rezerw gospodarczych. 
Nawet przodująca w powiecie 
spółdzielnia produkcyjna Nle- 
zabyszewo utraciła z pola wi
dzenia niektóre możliwości 
wzrostu produkcji rolniczej.

Mimo to tednak, spółdziel
nia w Nlezabyszewie Jest przy 
kładem rozumnego, daleko
wzrocznego gospodarowania. 
Głęboka orka 1 stosowanie no
woczesnych zabiegów agro
technicznych (siew krzyżowy, 
granulowanie superfosfatu), a 
także wykonywanie wszystkich 
prac w odpowiednich termi
nach agrotechnicznych 1 dobra 
pielęgnacja roślin podczas we 
getacli. są podstawowym źró
dłem wysokich plonów spół
dzielni.

Spółdzielcy z Ntezabyszewa 
prowadza zorganizowaną wal
kę z chwastami ora? 6tosują ra 
clonalne nawożenie gruntów. 
Już w tym roku zwapnowano 
30 hektarów, a 32 hektary 
nawożono obornikiem. Szcze
gólne znaczenie dla gleby w 
naszym powiecie ma okresowe 
zasilanie le| wapnem. Do na
wożenia gruntów wykorzystuje 
spółdzielnia także 1 gnojówkę TEZY na II Zjazd PZPR 

stwierdzają, że w okre
sie od 1949 r. do 1953 

r., ze wszystkich zwierząt go
spodarskich najmniej wzrosło 
w Polsce pogłowie bydła ro
gatego, bo zaledwie o 4 proc , 
w tym krów o 11 proc. W 
PGR-ach pogłowie bydła wzro 
sio 2,4 raza. ale osiągnięcie 
to Jest Jeszcze niewystarczają
ce. Dlatego też zadania posta
wione w tezach dla PGR prże 
widują w 1955 r. wzrost po
głowia bydła w stosunku do 
1953 r. o 30 — 35 proc. Te
zy jednocześnie podkreślają, 
że ważnym zadaniem państwo 
wych gospodarstw rolnych 
jast rozwijanie hodowli zwie
rząt zarodowych.

Jestem brygadzistą hodo
wlanym w gospodarstwie PGR 
Laski. Kieruję Jednocześnie 
pracą obsługi obory, chlewni 
i od niedawna owczarni. W ze 
człym roku uzyskałem od ka- 
żdel krowy średnio około 
4.000 litrów mleka. W tym 
roku zgodnie z podjętym zo
bowiązaniem, uzyskamy od 
każdei maciory pp 17 prosiąt, 
a od maciory-pierwiastka po 
12 prosiąt.

W związku z planowanym 
zwiększeniem pogłowia by
dła rogatego powstaje w na
szym zespole, w- gospodar
stwie Stanomlno, obora zaro
dowa. Jestem przewidziany 
do prowadzenia teł obory, po 
nleważ mam dość dobre przy
gotowanie fachowe, ukończy
łem kilka kursów hodowlar 
nych oraz Jestem hodowcą z 
zamiłowania. Obora mieścić 
61ę będzie w nowoodbudowa- 
nym budynku ! Uczyć będzie 
około 200 krów j Jałówek.

rolnictwo, na przemysł artykułów spożycia, na budownictwo miesz
kaniowe i komunalne oraz socjalne i kulturalne.

Kierownictwo naszej partii wskazało na IX Plenum nie tylko 
nasze zadania na najbliższy okres, ale wskazało jednocześnie ca
łemu narodowi metody wałki o szybkie podwyższenie stopy ży
ciowej najszerszych mas. Mamy wszelkie warunki, aby program 
ten w pełni urzeczywistnić. Kieruje przecież naszą pracą zahar
towana w bojach, uzbrojona w nieśmiertelną naukę marksizmu- 
leninizmu Polska Zjednoczona Partia Robotnicza i władza ludowa, 
wokół których skupia się zespolony we Fronęje Narodowym cały 
naród. Mamy bohaterską, pełną twórczej inicjatywy i energii klasę 
robotniczą, patriotyczne masy chłopstwa, utalentowaną inteligen
cję. Zbudowaliśmy potężny przemysł ciężki, stanowiący podstawę 
rozwoju całej gospodarki. Wielkie rezerwy tkwią w gospodarce 
rolnej. Korzystamy z wszechstronnej, braterskiej pomocy Związku 
Radzieckiego i współpracujemy jak najściślej z wielkim obozem 
pokoju i socjalizmu, którego możliwości gospodarcze rosną z mie
siąca na miesiąc. Przyśpieszenie więc poprawy warunków bytu 
jest realne i zależy od nas samych, od milionów ludzi pracy 
miast i wsi.

Likwidację nierównomierności powstałych w naszej gospodarce, 
przyśpieszenie rozwoju rolnictwa i przemysłu artykułów spożycia, 
szybkie posuwanie się po drodze budownictwa socjalizmu musimy 
wywalczyć i wypracować. Osiągnięcie naszych celów zależy w du
żym stopniu od dalszego wzrostu wydajności procy oraz od po
głębienia systemu oszczędnościowego w cclgj gospodarce naro
dowej.

Powinniśmy jak najenergiczniej likwidować opóźnienia we vpro
wadzaniu do produkcji nowoczesnych urządzeń, szybciej opano
wywać nową technikę, uczyć się wykorzystywać ją coraz lepiej, 
usprawniać organizację pracy, przestrzegać przepisów technolo
gicznych, rozwijać twórczą inicjatywę każdego pracownika, szerzej 
stosować stachanowskie metody pracy, lepiej organizować ruch 
racjonalizatorski. Wszystko to doprowadzi do wydetnego wzrostu 
wydajności pracy.

Gdy równocześnie wydamy berwzględną walkę wszelkiemu mar
notrawstwu, gdy wprowadzimy surowy system oszczędności surow
ców, materiałów i energii, gdy systematycznie obniżać będziemy 
normy zużycia materiałów, gdy zaostrzymy walkę z brakoróbstwem, 
nadmiernym rozbudowywaniem etatów, gdy usprawnimy zaopatrze
nie materiałowo-techniczne, osiągniemy poważną obniżkę kosz
tów produkcji, zyskamy znaczne, dodatkowe środki na poprawę 
warunków bytu.

A więc naprzód, do walki o nowe zwycięstwa, o dobrobyt I
Władza ludowa umożliwiła masom pracującym korzystanie 

w pełni z owoców swojej pracy. Od nas tylko zależy, aby owoce 
te byty jak najobfitsze.

J. F. CHARNICKI

mrozoodoorne odmiany drzew 
owocowych.

Obowiązkiem zespołu agro
nomów POM i przede wszyst
kim moim, lako głównego agro 
noma Ie6t szerokie upowszech
nianie dobrych doświadczeń! 
gospodarki rolne! 1 wskazywa
nie nie wykorzystanych rezerw 
w rolnictwie naszego powiatu-

A musze stwierdzić, że nie
stety. nie zainteresowałem się 
dotychczas sprawą zimnego 
wychowu cieląt 1 szałasowe
go wychowu świń. Te nowocze 
sne metody hodowli nie są Jesi 
cze stosowane w naszych 6pól 
dzlelnlach.

Dla podniesienia produkcjł 
rolnlczel i zwierzęce!, wszyst
kie nasze spółdzielnie produk- 
cvfne winny stosować głębszg] 
orkę, wapnowanie gleby 1 no
woczesne zabiegi eg-otechnici 
ne. Wszystkie spółdzielnie po
winny też zwiększyć 61ew ko1 
n!czvn. które przynoszą po- 
dwólną korzyść: dalą wysoko- 
białkową paszę i dobre stanowi 
sko pod siew. Na gorszych 
ziemiach można zastąpić koni 
czyny seradelą i łubinem pa
stewnym.

Te nalogólniejsze wskazania 
nie wvczerpula wszystkich mo
żliwości rozwoju gospodarki 
spółdzielczej powiatu bytow- 
skiego.

Dok ląd ne przedyskutowania 
tez przędzlazdowych dotyczą
cych rozwolu rolnictwa, wska 
że nam wiele nie wykorzysta
nych rezerw produkcyjnych.' 
Ale ledno Jest pewne: wytycz
ne kierownictwa naszej partii 
6taną 6ie rzeczywistością przeż 
nasz osobisty wysiłek — pra
cowników POM 1 spółdziel
ców. . ..

JAN ZABROCKI
st. agronom POM Bytów

pośrednim zadaniem Jest zwal 
czanie zacofanych poglądów 
na sposób uprawy ziemi i meto 
dv hodowli.

Trzeba leclnak stwierdzić, że 
w świadomości chłopów . spój 
dzlelców 1 gospodarujących w 
pojedynkę nastąpił w ciągu 
ostatnich lat poważny przełom.

Powszechnie stosowane są 
podorywkf, od 4 lat 61e|e się 
w bytowsklm buraki cukrowe 
l areał ich nieustannie wzra
sta. wprowadzono uprawę rze
paku — dotychczas uprawiano 
tylko rzepak jary.

W zwalczaniu starych prze
sadów przodują spółdzielnie 
produkcyjne. W spółdziel
niach Udorpie i Cliodkowo 
wprowadzono plantację traw 
nasiennych, a spółdzielcy z 
Udorpia, Mądrzechowa 1 Nte
zabyszewa sieją ozimą pszeni
ce. wzrasta też obszar uprawy 
Jęczmienia browarowego.

Nie zawsze Jednak w porę 
pomagamy spółdzielcom przy 
wprowadzaniu nowych metod 
gospodarowania. Na skutek 
braku pomocy nie rozwija się 
w spółdzielni Modrzejewo kar 
mienie trzody chlewnej kiszo
nymi ziemniakami. A kiszenie 
ziemniaków. Jak wykazała 
praktyka tej spółdzielni, przy
nosi poważna oszczędność cza 
su (odpada parowanie) i oszcz; 
dność samych ziemniaków, któ 
rych część niejednokrotnie 
marnuje się przy kopcowaniu.

Niemal zupełnie nie wykorzy 
staną rezerwa naszych spół
dzielń produkcyjnych Jest sa
downictwo. W tej dziedzinie 
również trzeba zwalczać nieu
zasadnione przesądy o rzeko
mo nieodpowiednim klimacie. 
A przecież w spółdzielniach 
Modrzejewo. Tuchomie 1 Mą- 
drzechowo doskonale udają się

Rozwiniemy hodowlę 
zwiększymy pogłowie bydła

Rozpocząłem Już przygoto
wania, ażeby zapewnić w obol 
rze dobór -Jak najlepszych 
sztuk bydła hodowlanego. W 
ub. tygodniu byłem w woje
wództwach centralnych, gdzie 
zakupiłem 50 sztuk bydła 
rasy czarno-białej nlzliwej; 
Pozostałe ilości krów 1 Jaló- 
wek wybrane zostaną z obór 
mleczno-towarowych gospo
darstw zespołu Stanomlno.

Realizując wskazania IX 
Plenum naszej partii będę tak 
prowadził oborę, ażeby wyhd 
dować w niej Jak najliczniej
szy przychówek cieląt hodowla 
nych dla PGR i spółdzielń 
produkcyjnych. W tym celu, 
w dalszym ciągu będę syste
matycznie czytywał prasę 1 
broszury fachowe, będą zapo
znawał się z przodującymi me 
todamj i doświadczeniami, aże 
by ‘móc Je praktycznie zasto
sować w 6wojeI oborze.

Będę się również starał o 
wprowadzenie zimnego wycho 
wu cieląt, dzięki czemu wyho 
dowane w oborze cielęta będą 
zdrowe, silne 1 na pewno wy
rosną na wysokowydajne kro
wy i dobre rozpłodniki. Do
starczając z obory zarodowej 
w Stanominle liczny 'J dobry 
przychówek, przyczynię się] 
do zwiększenia pogłowia bydła! 
rogatego w PGR-ach i spdfl 
dzlelnlach produkcyjnych, 
dę praktycznie reallroj 
wskazania IX Plenum,_ “J 
rzalace do podniesienia stfl 
życlowel wszystkich ludzi I 
cv. a

JÓZEF MALCZYK 1 
brygadzista oborowy Pfa 

Laski, po w, Blałogąrja

Uruchomić nie wykorzystane rezerwy
w spółdzielniach produkcyjnych
(gdzie Indzie! często bezuży
teczna) 1 wysiewa corocznie 
całą pulę przydzielonych jej 
nawozów sztucznych, nie ma
gazynując ich z roku na rok, 
lak to się niestety zdarza w 
niektórych spółdzielniach.

Dzięki racjonalnej uprawie 
ziemi wzrasta w spółdzielni 
Nlezabyszewo 1 gospodarka ho 
dowlana. Na 100 hektarów 
użytków rolnych przypadają o- 
becnle 33 6ztuki bydła i 55 
sztuk trzody chlewnej. Ważne 
lest, że oborowymi 1 chlewml- 
strzami są tu wciąż ci sami lu 
dzie, którzy nabierają coraz 
więcej praktycznych doświad
czeń. Często zmiany obsługi 
Inwentarza 6ą na ogół nieko
rzystne.

Spółdzielcy ? Ntezabyszewa 
dbała o wzrost bazy paszowej 
— podczas tegorocznej kam
panii Jesienno - 61ewneJ zasia- 
no wykę zimową, aby zapew
nić paszę na wiosnę i sporzą
dzono dotychczas 45 ton ki
szonki.

Ale to nie wystarcza. Spół
dzielnia w Nlezabyszewie po
winna 6iać więcej koniczyn, 
a także śródplonów 1 poplo- 
nów, zwiększyć uprawę bru
kwi 1 buraków pastewnych 1 
przeprowadzić pełną uprawę 
lak. W plamach spółdzielni Je6t 
m. In. wybudowanie gnojowni 
1 założenie 6tosów komposto
wych.

Dobre doświadczenia spół
dzielni produkcyjnej w Nieza- 
byszewle nie były dotychczas 
upowszechniane wśród spół
dzielń naszego powiatu. W po 
ważnym stopniu ponoszą za to 
winę agronomowie POM. Nie
dostatecznie uogólniamy od doi 
na inicjatyw; spółdzielców w 
stosowaniu nowych metod go
spodarowania, niewystarczają
ca lest nasza pomoc w upow
szechnianiu wiedzy rolniczej 
wśród spółdzielców i indywi
dualnych chlopó.r.Naszym bez-



Drre? prżenjyoł produktów, «- 
nerglezna 1 zdecydowana wal
ka z brakoróbstwem, nie 
uczciwym wykonawstwem, z 
lekkomyślnym 1 wyooce szko
dliwym społecznie lekce
ważeniem prze? wiele za- 
kładów przemysłowych 1 rze
mieślniczych obowiązku stałe- 
i?o podnoszenia Jakości pro
duktów oraz dostosowania wy
twarzanych produktów do po
trzeb | upodobań konsumen
tów'*. (Z referatu towarzysza 
Bolesława Bieruta na IX Ple
num KC partii).

W naszym województwie 
drobna wytwórczość produku- 
le Jeszcze poważne Ilości arty
kułów wybrakowanych, któ
rych ..Spólnota Pracy" 1 Inni 
dystrybutorzy nie mogą przy
jąć do 6przeda<ży. Wadliwa pro 
dukcla powoduje marnotraw, 
stwo surowca i czasu, 
a często 1 poważne trudnoś
ci finansowe w zakładach dro
bne I wytwórczości. Jedna tyl
ko spółdzielnia krawców „O- 
dzież" w Sławnie wyproduko
wała braków na ogólną sumę 
około 80.000 zł, powodując 
zamrożenie środków obroto. 
wvch tel spółdzielni. Przykła
dów takich można by przyto
czyć więcej. Dlatego walka 
z brakoróbstwem w naszej dro 
bnel wytwórczości winna stać 
się zadaniem całego aktywu go 
spodarczego.

Usuniecie wskazanych nie
dociągnięć 1 błędów pozwoli w 
rezultacie na lepsze 1 pełnlel- 
sze zaopatrzenie ludności 
miast I W61 naszego wojewódz
twa w artykuły codziennego u. 
żvtku. Potrzebny Jest w tym 
celu duży wysiłek ze strony or 
ganów kierowniczych naszego 
przemysłu drobnego 1 handlu 
oraz rad narodowych.

Aby plany asortymentowe 
poszczególnych plonów dro
bne! wytwórczości uwzględnia 
łv rzeczywiste potrzeby ludnoś 
cl 1 wymogi rynku, konieczna 
test ścisła współpraca przemy
słu drobnego I handlu w zakre 
sle .ustalania zapotrzebowań 
rynku, planowania produkcji 

oraz kontroli Jakości produk- 
cjl. Wydziały Przemysłu i Han 
dlu Wol. RN Jako gospodarze 
podległych im Jednostek gospo

Jednym z czynników pod
niesienia 6topy życiowej mas 
pracujących Jest Ilościowy 1 
Jakościowy wzrost produkcji 
artykułów spożywczych 1 
przedmiotów powszechnego 
użytku.

W świetle wytycznych IX 
Plenum przed drobną wytwór 
czośclą naszego wojewódz
twa stoi poważne zadanie usu 
nięcla dotychczasowych błę
dów 1 niedociągnięć popełnia
nych przez zakłady pań
stwowego 1 spółdzielczego 
przemysłu terenowego na od
cinku produkcji artyku
łów pierwszej potrzeby. Je
dnym z podstawowych błę
dów, Jakie popełniały nasze 
zakłady drobnej wytwórczo
ści jest niewykonywanie pla
nu asortymentowego w pel 
ne|. zaplanowanej wysokości 
oraz nlewprowadzanle do pro
dukcji nowych asortymentów 
wynikających z potrzeb tere
nu.

Analizując wykonanie pla
nu asortymentowego za trzeci 
kwartał br. przez poszcze
gólne plony drobnej wytwór
czości naszego województwa 
należy stwierdzić, że plan ten 
został wykonany globalnie 
tylko w 35 procentach. Nie 
wykonano planu asortymento
wego w zaplanowanych przez 
WZPT maszynach 1 urządze
niach rolniczych, kieratach, 
sieczkarniach, wozach gospo
darskich oraz wózkach ręcz
nych. Związek Branżowy 
Spółdzielni Odzleżowo-Skórza 
nvch nie wykonał planu pro
dukcji takich artykułów, jak 
okrycia chłopięce, ubiory 
dziewczęce, bielizna męska, 
chłopięca 4 niemowlęca, obu
wie chłopięce 1 dziewczęce.

Z drugiej zaś strony, Je
steśmy świadkami stałego prze 
kraczanla przez niektóre za
kłady drobnej wytwórczości 
wielu pozycji planu, szczegół 
nie w branży odzieżowej 1 
skórzanei 4 to takich artyku
łów, które produkuje w coraz 
większych ilościach, coraz le- 
pszej Jakości 1 taniej prze
mysł kluczowy. Do takich po
zycji planu asortymentowego 
należą np. produkowane przez 
spółdzielnie pracy podlegle 
Związkowi Branżowemu Spól 
dzielni Odzleżowo-Skórza- 
nvch — ubiory męskie, ubiory 
damskie, bielizna pościelowa, 
obuwie skórzane wyjściowe, 
damskie 1 męskie i szereg in
nych.

To przykładowe zestawie 
nie asortymentów, w których 
nie osiągnięto zaplanowanego 
poziomu produkcji oraz głęb
szą analiza wykonania planu 
asortymentowego dowodzą, że 
drobna wytwórczość naszego 
województwa wciąż Jeszcze w 
niedostatecznej mierze reallzu 
Je uchwałę Prezydium Rządu 
z dnia 8.XI. 1950 r. o rozsze
rzeniu produkcji artykułów 
powszechnego użytku.

Trzeba wreszcla na tym 
odcinku dokonać zasadni
czego przełomu i zwrócić 
szczególną uwagę na właści
we zaplanowanie asortymen
tów w ramach puli pozostałej 
do planowania terenowego, 
kładąc nacisk na produkcję 
takich artykułów pierwszej po
trzeby. które w niedostatecznej 
mierze produkule przemysł 
kluczowy, a które stale poszu 
kiwane są przez ludność na
szego województwa.

Szczególną troskę winda 
wykazać nasza drobna wy
twórczość dla produkcji arty
kułów potrzebnych na zaspo
kojenie potrzeb ludności wlej 
ekiej. Należy tu podkreślić, że 
w planach asortymentowych 
na 4-ty kwartał br. drobna wy 
twórczość naszego wojewódz
twa nie uwzględniła prawie zu 
pełnie produkcji nowych arty 
kułów, przeznaczonych dla 
wsi. Nie zaplanowano np. do 

iprodukcll na potrzeby ws! od
powiedniego asortymentu to 
“mrów przemysłowych, arty- 

Łłów budowlanych, czy go 
lodarstwą domowego. Te nie 
Łlągnlęcla w planowaniu 
Kdukcli mus! nasza drobna 
łtwórczość natychmiast usu- 
Ić, mając na uwadze ulnten- 
łwnlenle gospodarki rolnej. 
Łwarzvsz Bierut na IX Ple- 
|m KC PZPR powiedział: 
■.Wzrost dochodów wsi tylko 
Redy odegra w pełni rolę 

-bodźca materialnego di o

I w Okręgu PGR w Koszali
nie — i w zespole Myślino mó
wią o Adolfie Rystau jako o je
dnym z przodujących hodow
ców. A sam Rystau? — Sumien
nie i wzorowo spełnia swoje 
obowiązki.

— Pracuję Jak każdy lnn-Ą— 
powiada.

Ale to nie Jest prawdą. Ry
stau pracuje lepiej 1 solidniej 
od wielu naszych hodowców. 
Potwierdza to I agronom 1 zoo
technik zespołu, a najlepiej 
zresztą świadczą o tym wyniki 
jego pracy.

Rystau przyjechał do zespo
łu Myślino z wojew. warszaw
skiego w 1951 roku. Osiedlił się 
w PGR i zaczął pracować w 
Lubiechowie, gospodarstwie te
go zespołu, najpierw w bryga
dzie polowej. a potem na wła
sną prośbę został oborowym. 
Lubiechowska obora była naj
gorszą w zespole. Krowy „zbie 
ranę", wybrakowane, nieraso
we, dawały dziennie zaledwie 
od 3 — 4 litrów mleka każda. 
Kierownik gospodarstwa zasta
nawiał się Już, czy obory nie 
zlikwidować, ale Rystau uparł 
się, że i z tej kiepskiej obory 
„da się coś zrobić" — 1 wziął 
sie solidnie do roboty. Wyczy
ścił obory, racjonalnie, Indywi
dualnie karmił krowy. Mlecz
ność krów zaczęła się zwię
kszać. Wtedy Rystau zastoso
wał premiowanie krów. Krowa, 
która dawała więcej mleka, do 
stawała większą dawkę paszy 
treściwej. Czyścił krowy co
dziennie, dbał, aby zawsze mia
ły suchą ściółkę. Wyniki racjo
nalnej hodowli nie dały na 
siebie długo czekać. Po trzech 
miesiącach krowy dawały Już 
po 11 litrów mleka dziennie.

Dziś obora w Lubiechowie 
jest jedną z lepszych w zespo
le. W listopadzie wykona już 
swój plan obowiązkowych do
staw mleka, podczas gdy przed
tem systematycznie z nim za
legała.

A Rytaut... W marcu prze
niósł się do PGR Podczerlino.

Dlaczego opuścił swoją obo
rę, dlaczego wyjechał do inne
go gospodarstwa?

Bo w Podczerlinie była chlew 
nia 1 sytuacja w niej podobna 
jak poprzednio w Lubiechowie 
— tzn. chlewnia ta była naj
gorszą w zespole. 43 maciory, 
35 warchlaków i 23 prosięta, 
wszystko to chorowało na łusz
czycę zakaźną i lekarze, po
cząwszy od zespołowego aż do 
lekarzy z Kliniki Gdańskiej 
orzekli, że świnie nie nadają 
się do chowu, że chlewnię 
trzeba zlikwidować.

w głosy mas, żeby każdy aktywista 
związkowy poczytywał sobie ża swój 
święty obowiązek troskę o potrzeby 
człowieka pracy, twórcy i realizatora 
wszystkich naszych osiągnięć i zwy
cięstw. , ś

W Imię dobra człowieka organie 
racje związkowe winny mobilizować 
załogi kopalń, hut, fabryk i wszy6t< 
kich zakładów pracy do kontynuowa
nia walki o rozwój przemysłu. Tylko 
w oparciu o przemysł bowiem szyb
ciej może się rozwijać rolnictwo, co 
Jest niezbędnym warunkiem podnie
sienia w ciągu dwóch najbliższych 
lat stopy życiowej mieszkańców 
miast 1 wal. Sprawa rozwoju produk
cji, a szczególnie tych gałęzi prze
mysłu, które pracują na użytek rol
nictwa 1 na zaspokojenie potrzeb 
konsumcyjnych — wymaga od nas 
nieustannego podnoszenia wydajności 
pracy, nieustannego obniżania kosz
tów własnych produkcji. Nakłada to 
na związki zawodowe obowiązek roz. 
wljanla współzawodnictwa i racjona
lizatorstwa w oparciu o nową tech
nikę i nowe metody pracy, maksy
malnego wykorzystania mocy pro
dukcyjnych maszyn 1 agregatów, żo- 
by zwiększyć ilość. Jakość | asorty- 
ment towarów wypuszczanych na ry
nek. Nakłada to na ruch zawodowy 
obowiązek wzmożenia walki z opie
szałością, marnotrawstwem i nierób
stwem, o wysoką kulturę pracy, wy
rażającą się w poczuciu odpowie
dzialności za wszystko, co się dzieje 
w zakładzie, w socjalistycznej dyscy-

w dużym stopniu zależy szeroka 1 
żywa dyskusja, śmiała krytyka 1 sa- 
mokrytyka na samym zebraniu wy
borczym. Jednocześnie kampania 
sprawoedawczo - wyborcza powinna 
pobudzić organizacje partyjne do 
przeanalizowania, czy właściwie kie
rowały pracą związków zawodo
wych, czy wychowywały członków 
partii na przodujących związkow
ców. Wybory do władz związkowych 
w dużym stopniu zadecydują na o- 
knes cąłoroczny o dalszej pnacy 
związkowej w zakładzie, o przebie
gu urzeczywistniania wskazań IX 
Plenum KC partit na poszczegól
nych odcinkach wielkiego frontu 
socjalistycznego budownictwa. Stąd, 
płynie nakaz dla organizacji partyj
nych zwiększenia swej uwagi 1 czuj
ności, ażeby do władz związkowych 
weszli robotnicy partyjni 1 bezpar
tyjni najbardziej ofiarni, cieszący 
się zaufaniem załóg, robotnicy, któ
rzy dają gwarancję, że nieustannie 
troszczyć się będą o współtowarzyszy 
pracy.

Od wnikliwego zainteresowania 
się organizacji partyjnych żywotnymi 
sprawami rad zakładowych zależy w 
dużej mierze poziom pracy nowowy- 
branych władz związkowych w za
kładach. zależy skuteczne mobilizo
wanie przez nie załóg do wydatnego 
udziału w podnoszeniu stopy życio
wej mas, w umacnianiu gospodarki 
1 obronności kraju.

Kampania sprawozdawczo-wybor
cza. zaczynająca się w najbliższych 
dniach, stanie się niewątpliwie wiel
ką kampanią polityczną, która przy
czyni się do wzrostu świadomości 
milionów lpdzl, podniesie zrozumie
nie przełomowej wagi uchwał IX 
Plenum KC Partii, skupi miliony do 
wytężonej pracy nad przyśpiesze
niem poprawy bytu mas pracujących 
miast i wsi.

(AR)

«
Franciszek Sękowski 

przewodniczący Komisji Drobnej Wytwórczości 
Woj. RN w Koszalinie

Idarc7vch. winny zmienić ęwój 
dotychczasowy styl pracy na 
bardzlel oneratywny 1 koncep' 
cyjny poprzez dogłębną anali
zę potrzeb terenu 1 możliwości 
produkcyjnych naszego prze
mysłu drobnego, oraz wpły
wać w większym niż dotych
czas stopniu na Ilość 1 rodzaj 
produkcfl. Należy w większym 
niż dotychczas stopniu zwró
cić uwdgę na właściwe 1 pełne 
wykorzystanie kredytów na ln- 
westycle 1 kapitalne remonty, 
oraz pełne wykorzystanie mocy 
produkcyjnej naszych zakła
dów drobne! wytwórczości. Ja
ko czynników, które mają po
ważny wpływ na wykonaw
stwo planów produkcyjnych.

Nlemnlejszy wpływ na 
zwiększenie produkcji artyku
łów pierwsze) potrzeby ma za
opatrzenie przemysłu drobne
go w surowca 1 materiały po
mocnicze oraz pełne wykorzy
stanie surowca odpadowego 1 
pochodzenia lokalnego. Poważ 
ne zadania w zakresie zaopa
trzenia przemysłu drobnego w 
surowce stola przed aparatem 
zaopatrzeniowym poszczegól

nych plonów drobnej wytwór
czości oraz przed Wydzia
łem Przemysłu 1 WKPG. 
Należy tu przede wszystkim 
usprawnić planowanie za
opatrzenia w powiązaniu 
z Dianem asortymentowym, 
przewldulac w pierwszym rzę. 
dzle zastosowanie surowców 
mlelscowych, zastępczych 1 od 
pędowych, pochodzących z 
własnych bilansów tereno
wych. W tym celu WKPG 1 
Wydział Przemysłu muszą po
siadać dokładne rozeznanie 
znajdujących się w wojewódz- 
twie bilansów surowca odpado 
wego 1 możliwości eksploata
cji zasobów surowca miejsco
wego. Problem ten wymaga 
szybkiego 1 szczegółowego roz 
pracowania przez Prezydium 
Woj. RN przy współudziale za 
interesowanych komisji, a w 
szczególności komisji drobnej 
wytwórczości, handlu oraz 
rolnictwa 1 leśnictwa.

Zaszczytne 1 odpowiedzial
ne zadania, Jakie stoją przed 
przemysłem drobnym, spół
dzielczością pracy 1 rzemlo. 
słem w świetle wskazań IX Ple 
num KC PZPR, będą wykona
ne, leżeli zespolimy wszystkie 
nasze wysiłki dla pełnej reali
zacji wytycznych sformułowa
nych" w tezach przedzjazdo- 
wvch 1 referacie towarzysza 
Bieruta.

pilnie pracy, w trosce o maszynę 1 
czystość miejsca pracy. Nakłada to 
wreszcie na związki zawodowe obo- 
wiązek wzmożenia walki ze wszyst
kim, co utrudnia rozwój inicjatywy 
mas, hamuje twórczą myśl ludzi pra- 
cy, przeszkadza rytmicznemu* wyko- 
nywanlu planów produkcyjnych.

Kampania sprawoadawczowybor- 
cza winna przyczynić się do lepszego 
zrozumienia przez masy robotnicze 
Ich roli w okazywaniu pomocy pro
dukcyjnej pracującej wsi, w oddzia
ływaniu na chłopów pracujących, w 
podnoszeniu ich świadomości, w u- 
macnlanlu sojuszu robotniczo-chłop
skiego. Jest obowiązkiem związków 
zawodowych uświadomić masy robot
nicze o Istocie walki klasowej to
czącej się na wsi, o zadaniach, jakie 
stoją przed rolnictwem, o tym, że 
dalsze nasze sukcesy, przyśpieszenie 
wzrostu poziomu życia naszego spo- 
łeczeństwa zależą od szybkiego roz
woju produkcji rolnej.

Wielkie zadania, stojące przed 
związkami zawodowymi, wymagają 
od zakładowych komitetów naszej 
partii wniknięcia w dotychczasową 
pracę organizacji związkowych, w 
Ich braki 1 osiągnięcia, ażeby w to
ku kampanii okazać pomoc radom 
zakładowym w wytyczeniu konkret
nego planu pracy na przyszłość. In
stancje partyjne powinny czuwać i 
troszczyć się o Jak najstaranniejsze 
przygotowanie sprawozdania przez 
ustępującą radę — od tego bowiem

szenla produkcji towarowej, 
Jeżeli wzmożonym dochodom 
wsi będzie towarzyszył wzmo
żony potok towarów przez 
wieś poszukiwanych".

Jedną z głównych przyczyn 
niewłaściwego planowania a6or 
tymentowego przez drobną wy 
twórczość naszego wojewódz
twa |est niedostateczna znajo
mość rvnku 1 potrzeb ludno
ści. Stąd też niedostateczne 
uwzględnianie zapotrzebowa
nia miejscowej ludności na 
artykuły codziennego użytku. 
Stad Jesteśmy świadkami pro 
dukcji artykułów nie znajdu
jących zbytu 1 powodujących 
nagromadzenie magazynach 
remanentów artykułów nie- 
chodllwych. Należy tutaj 
zwrócić uwagę, że aparat dy
strybucyjny Spólnoty Pracy, 
WZGS | MHD nie ma właścl- 
wego rozeznania rynku 4 Jego 
potrzeb i zamiast nadawać 
kierunek produkcji, wskazy
wać potrzeby, które drobna 
wytwórczość może w ramach 
swoich możliwości produkcyj 
nych zaspokajać — hamuje 
niejednokrotnie 1 ogranicza 
produkcję. Przy tych wadach 
naszego aparatu dystrybucyj
nego 1 przy małei operatyw
ności Jednostek organizacyj
nych drobnej wytwórczości, 
wciąż jeszcze nie zostały prze 
łamane opory 1 uprzedzenia 
powodujące niedociągnięcia 
na odcinku asortymentowego 
wykonania planu. Dużą winę 
za ten stan poroszą m. ln. Wy- 
działy Przemysłu 1 Handiu 
Prez. Woj RŃ oraz WKPG, 
które lak dotąd nie wyciągnę
ły właściwych wniosków z 
okresowel analizy wykonania 
planów asortymentowych dro 
bnel wytwórczości oraz nie 
wpływały na planowanie asor
tymentowe w ramach puli te
renowe 1 w oparciu o zapotrze 
bowanle rvnku 1 sugestię dy
strybutorów.

Niezależnie od właściwego 
planowania Ilościowego asor. 
tvmentów. nasza drobna wy
twórczość musi również zwró
cić uwagę na poprawę Jakości 
produkcji w myśl wskazań IX 
Plenum, które w tym zakresie 
postawiło przed nami następu
jące zadania: „Wydatne polep 
szenle jakości wytwarzanych

20 listopada rozpoczną elę w za
kładach pracy na terenie całego 
kraju wybory władz organizacji 
związkowych. Kampania sprawo
zdawczo-wyborcza rozpoczyna się w 
momencie, kiedy cały naród przy
stępuje do omawiania zadań przyśple 
szenla wzrostu stopy życiowej ludzi 
pracy w mieście 1 na wsi postawio
nych przez IX Plenum KC naszej 
partu. i < -

Urzeczywistnienie zadań wytyczo
nych przez IX Plenum wymaga 
szczególnie aktywnego udziału naj
bardziej masowej organizacji klasy 
robotniczej,, największej transmisji 
partii do mas — związków zawodo
wych. W tych warunkach przed 
związkami zawodowymi staje zada
nie Jeszcze czynnlejszego niż dotąd 
udziału w walce o zaspokojenie po
trzeb materialnych 1 kulturalnych 
ludzi pracy. Działalność związkowa 
musi być o wiele bardziej niż dotąd 
przepojona troską o sprawy bytowe 
człowieka, żeby w całej pełni 1 to 
Jak najdokładniej wykorzystane zo- 
stały zwiększone środki przeznaczo
ne przez państwo na przyśpieszenie 
poprawy bytu mas pracujących.

Konieczna Jest nieustępliwa po
stawa związkowców wobec biurokra
tycznych wypaczeń, bezdusznego po
dejścia do spraw 1 potrzeb ludzi 
pracy, do faktów łamania praworząd
ności. Należy Jednocześnie zdecydo
wanie przeciwstawiać się ogranicza
niu lub naruszaniu uprawnień, Jakie 
mają związki zawodowe np. w za
kresie codziennej troski o sprawy 
bytowe ludzi pracy, czy też w zakre. 
sle gospodarowania funduszami na 
cele socjalno-bytowe i kulturalno- 
oświatowe.

Sprawy te wystąpią niewątpliwie 
t całą ostrością na zebraniach wy- 
borczych. Jest bardzo istotną rze- 
■”ą, żeby uważnie wsłuchiwać się

Przoduj’qcy hodowca — 
Adolf Rystau

Związki zawodowe 
w obliczu kampanii wyborczej

Dowiedział się o tym Rystau 
— poszedł do zespołu, powie- 
dział „przenieście mnie tam" — 
i w marcu przyjechał do Pod- 
czerlina. Chlewnia była rzeczy
wiście w opłakanym stanie, ale 
Rystau nie załamał rąk, lecz z 
miejsca wziął się do pracy. 
Chlewnię wyczvścił, obielił, za 
czął karmić świnie ściśle we
dług wskazówek „biuletynu 3a" 
i wskazań zootechnika. Świnie 
wypuszczał na świeże powie
trze, co spotkało się z ogólną 
dezaprobatą. „Świnie pochudną, 
poginą", — mówili, ale Rystau 
nie zważał na to. Tak długo 
nalegał, aż dopiął swego. Zbu
dowano okólnik o powierzchni 
przeszło półtora hektara. Świnie 
przebywały teraz ciągle na 
świeżym powietrzu, tam też 
Jadły. Oprócz tego na 3 — 4 
godzin dziennie wypuszczano 
je na pastwisko.

Łuszczyca znikła. Stan chlew 
ni zaczął się poprawiać. Dziś 
chlewnia liczy 55 macior, 170 
warchlaków 1 268 prosiąt, któ
re wychował już Rystau. ,

Rystau dopiął też tego, że 
zbudowano nowe pomieszczenie 
dla warchlaków, przy którym 
również zrobiono okólnik. Nie 
mogąc doczekać się wmurowa
nia parnika, Rystau zrobił to 
sam.

Dziś chlewnia, tak jak obora 
w Lubiechowie, jest jedną z 
najlepiej prowadzonych w ze
spole. Racjonalne żywienie, a 
przede wszystkim tó, że Rystau 
dba o każdą świnię sprawiły, 
że chlewnia podczerlińska no
tując kiedyś 60 procent upad
ków, ma ich dziś zaledwie 
5 proc.

Ale Rystau nie poprzestaje 
na tym. Uczy się, czyta facho
we broszury. Zimą ub. roku 
ukończył kurs hodowlany z wy
nikiem bardzo dobrym. Stosuje 
też doświadczenia radzieckie w 
czym pomaga mu zootechnik 
zespołu, Żarnowski,

Zimą np. zastosował krycie 
maciory golębskiej rasy na 4 
tygodnie po .oproszeniu. Macio 
ra miała 12 prosiąt. Po odsądzę 
niu prosięta ważyły po 17 kg, 
podczas, gdy normalnie ważą 
13.

Teraz, też wzorując się na 
radzieckich doświadczeniach, za 
stosował krycie macior rasy 
puławskiej w trzy dni po opro
szeniu i czeka na wyniki. Je
żeli doświadczenie się uda, bę
dzie można uzyskać zamiast 
Jak dotychczas 3 miotów w cią 
gu 2 lat, 5 miotów — co 
niewątpliwie przyczyni się po
ważnie do rozwoju hodowli.

« A. JEZIERNICKA

O przełom w drobnej wytwórczości



remontowanych domów zgła
szają swoje wnioski i uwagi o 
Jakości przeprowadzonych re
montów, krytykują, wskazują 
na braki, które trzeba usunąć
— ocetąlają pracę przeds ę- 
blorstw remontowo-budowla
nych. I tę formę nawiązania 
kontaktu ze społeczeństwem 
należy polecić MZBM.owi Ko 
ezalln.

WZMÓC PRACĘ 
POLITYCZNĄ

„Zbyt mało mówi się na na 
radach w MZBM Polczyn- 
ZdrćJ o wychowywaniu pra
cowników w duchu socjalisty 
cznego stosunku do pracy, o 
pracy -ady zakładowej w roz 
wljanlu wśród załogi wspólza 
wodnictwa o bezb~akowa pro. 
dukcję, brak Jest pracy poli
tycznej" — plsze nasz kores
pondent St, Klimas,

Nie tylko na naradach mó
wi się o tych oprawach zbyt 
mało. Komlsfa współzawodnlct 
wa nie Istnieje. Dyscyplina 
pracy jest poważnie nozlnźnlo 
na. Rada zakładowa nie fun
kcjonuje. A Komitet M ejskf 
PZPR n'e zwrócił dotychczas 
uwagi na taki stan rzarzy. 
Zapewne dlatego, że MZBM 
w Połczynie wykonule 1 p*ze 
krecza plany (za III kwartał 
130 proc.).

Ale wykonanie planu — fo 
leszcze nie wszystko. Ważne 
fest również. Jak Jest on wyko 
nywany. A nie będzie wykony 
wanv dobrze, póki załoea 
MZBM. czy MPRB n'e uśwla 
domi eoble celu swe| pracy. 
Dopóki nie zrozumie, że każdy 
starannie przeprowadzony re
mont — to realizacja wska. 
zań partii, realizacja podsta
wowego prawa socjalizmu — 
maksymalnego zaspokajania 
potrzeb społeczeństwa. I że 
realizacja tego prawa — pod
niesienie stopy życlowei ludzi 
pracy, poprawa ich warunków 
bytowych — mieszkaniowych 
zależy m. In. od nich — pra
cowników budownictwa.

Dlatego — aby podnieść Ja
kość remontów — należy w na 
szych ZBM-ach | przedslębior 
stwach remontowych większą 
wagę przywiązywać do socjali 
stycznego wychowania załogi
— wzmóc pracę polityczną.

(Z. C.)

„Konieczne Jest zgodnie 
z wymogami podstawowego 
prawa socjalizmu — osiąg
nięcie wydatnego polepsze
nia położenia materialnego 
mas pracujących w mieście 
1 na wsi w ciągu najbliższych 
lat... Państwo przeznaczy na 
remonty izb mieszkalnych 
w 1954 roku ponad 830 
min. zł wobec 530 min. zł 
w roku 1953" (z tez do dy 
skusjj przed II Zjazdem 
PZPR).
12.500 Izb mieszkalnych o- 

trzymala Już Warszawa w rb.
409 tys. Izb wyremontowa. 

no w Polsce w ciągu 9 mleslę 
cy bieżącego roku.

Ponad 7.5 tys. Izb w woj. 
rzeszowskim objęto remontem,

W latach 1945 — 1953 od 
budowano oraz zbudowano na 
terenie całego kraju 1200 tys. 
izb.

Kredyty na remonty, w woj. 
koszalińskim w r- 1952 wyż
sze były o 34 Proc- nl* w r 
1951.

Cyfry te mówią o ogrom
nej trosce państwa o poprą, 
wę warunków bytowych lu
dzi pracy, o zapewnlen e im 
wygodnych, Jasnych, czystych, 
nowych mieszkań. Mówią one. 
że obok budownictwa nowych 
domów — znaczne sumy prze
znacza się na remonty 1 kon
serwacje starych budynków.

Jak gospodarują tymi fun 
duszami terenowe rady naro
dowe, Jak poszczególne 
ZBM-y wykonują swoje planv 
remontów? Jak przebiegają re 
monty budynków mieszkal
nych w naszym województwie? 
Jakie wnioski na przyszłość, 
a raczej na dziś, dla dalszej 
lepszej, realizacji planów re. 
montów. dla dalsze] realizacji 
wskazań IX Plenum można wy 
snuć z dotychczasowego prze 
biegu akcji remontów na tere 
nie naszego województwa?

Plan remontów za rok 19o2 
wykonany został w r. 1952 w 
li 1.7 proc. Plan na rok 1953 
wykonano Już we wrześniu br. 
w 101,3 proc., osiągając zna. 
czną, bo wynoszącą do 8 proc, 
obniżkę kosztów.

W r. 1952 województwo o- 
trzymało o 4000 izb więcej, 
niż w r. 1951, ogólna zaś su. 
ma izb wyremontowanych w r- 
1953 wynosi 15956 (wg. da
nych na koniec września) tj. 
o 205 izb ponad plan.

NIE WSZĘDZIE 
WYKORZYSTANO 

KREDYTY

W skali wojewódzkiej plan 
remontów zarówno w r. ubieg 
łym Jak 1 obecnym został wy 
konany z nadwyżką. Nie we 
wszystkich Jednak miastach I 
powiatach gospodarka przy
znanymi kredytami była wła
ściwa. nie wszędzie zostały 
one w całości wykorzysta
ne, nie wszędzie plany wy-

OGŁOSZENIA
OGŁOSZENIA DROBNE

ZGUBY

E. Borkowski — Moja hodowla 
glalononóiek,

Dr K. Marek — Jak zabezpie
czyć drób przed pomorem.

Mgr M. Gałuszkówna — Przygo 
tujmy zapas pasz dla drobiu na 
zimę.

Mgr H. Skórko — Czterostop
niowa klasyfikacja drobiu ży
wego,

A. Sikorski — Upowszechniaj
my chów królików,

Dr J. Gedymtn — Uwagi o miga 
nym użytkowaniu królików,

Prot. Wl. Herman — Choroby 
przewodu pokarmowego króli
ków,

J. Nowaczkiewicz — Jak zorga
nizowałem hodowlę królików ra
sowych,

A. Drewniak — O jesiennej 
ocenie królików,

Dr T. Czaplak — Jak przygoto 
wać zapas paszy dla kozy na 
okres zimowy,

W. Kamieński — Hodowla nutrii 
Bernarda Paszklera z Inowrocła
wia,

Mgr J. Skrzędzlewskl — Jesien
na licencja lisów,

W. Kruk — Wysokie zbiory ko
konów Jedwabników osiąga Ta
deusz Bulange,

M. Stawlak — Budowa 1 urzą
dzenie gołębnika.

Prenumeratę „Hodowcy Drobne 
go inwentarza" na rok 1954 pła
cić można w czaslj od 11 listopa
da do 10 grudnia w każdym urzę
dzie pocztowym lub u listonosza

Nr 1-szy można nabyć w kio
skach i Delegaturach „Ruchu" we 
wszystkich miastach powiato
wych.

Posłowie przyjmują
Posłowie na Sejm PRL woje

wództwa koszalińskiego przyjmu
ją Interesantów w każdy wtorek 
w godz. od 13—18 w Biurze 
Wojewódzkiego Zespołu Posel
skiego pokój 194 (gmach Prezy
dium Wojewódzkiej Rady Narodo 
wej w Koszalinie). Biuro czynne 
Jest codziennie w godz. od t—15.

CZPM - REJONOWA HURTOWNIA ARTYKUŁÓW METALOWYCH 
I ELEKTROTECHNICZNYCH 

w Szczecinie, ul. Kaszubska S

zawiadamia, że w związku z mającą się odbyć inwentaryzacją 
towarów handlowych w niżej podanych dniach będzie zamknięta 
sprzedaż I wydawanie towarów z następujących magazynów: 
9-11 listopada 1953 r. — magazyn IV przy ul. Kaszubskiej 69. 
12-14 listopada 1953 r. - magazyn III przy ul. Kaszubskiej 4. 
16-20 listopada 1953 r. - magazyn I przy ul. Armii Czerwonej 6. 
23-25 listopada 1953 r. - magazyn II przy ul. Armii Czerwonej 6. 
26-28 listopada 1953 r. — magazyn VI przy ulicy 1-go Moja 4. 
30. XI. - 4. XII, 1953 r. - magazyn V przy ul. Ludowej 18. (K-290-1)

MAKOWSKA Zofia zam. Poł- 
czyn-ZdróJ, ul. Grunwaldzka 13 
zgubiła w Koszalinie kartę mel
dunkową. P-633-1

NIJAKOWSKI Kazimierz zgubił 
wojskowe pozwolenie na prowa
dzenie pojazdów mechanicznych 
Nr 2237/S1, wydane przez Okręg 
Wojskowy li dnia 9.VI.53 r.

G-632-1

Radio

PROGRAM I
15 listopada 1953 (Środa)

Wiadomości 15.00, 30.00, 33 00.
15.30 Aud. dla dzieci. 15.10 Kone. 

15.50 Aud. dla kobiet. 17 00 Wszech 
nica Radiowa kura I wykład z 
cyklu „Przyroda" pt. „Z dziejów 
astronomii". 17.30 Koncert rozryw 
kowy. 15.00 „Na szerokim świe
cie". 15.30 Brahms — Nowe pieśni 
miłosne. 18.45 „Na fali humoru 
t satyry" 19.00 Konc. 19.45 Aud. 
dla wsi. 30.35 Wlad. sportowe. 
30.35 2 czeskie stylizowane melo
die lud. 30 45 Opowiadanie Fasta 
z książki pt. „Odjazd". 31.00 Kon
cert chopinowski. 31.30 Reportaż 
Itterackt. 31.45 Muz. rozrywk
22.15 „Poranek ziemianina" fragm 
pow. Tołstoja. 33.30 z cyklu 
„Słuchamy muzyki kameralnej".

konano. Niedbalstwo z Jakim 
Prezydium MRN w Koszali
nie potraktowało w roku 1952 
sprawę remontów mieszkań by 
lo przyczyną, że obniżono 
plan o 543 izby, dokonując 
przerzutu kredytów na Inne 
cele, mimo, że właśnie Koeza 
linowi wyremontowane izby 
były bardzo potrzebne. To by 
!o w roku 1952,

— W roku bieżącym Kosza 
lin wykonał swój plan remon
tów Już w llpcu. Prezydium 
MRN | MZBM wyciągnęły 
— choć późno — wnioski z ze 
szłorocznych doświadczeń. Nie 
można tego Jednak powiedzieć 
o prezydiach MRN i PRN w 
Człuchowie, które zbyt mało 
interesują się przebiegiem re 
montów w powiecie i mieście. 
Toteż człuchowskf MZBM oelą 
gnął za 3 kwartały zaledwie 
71 proc, planu.

Jeśli idzie o wykorzystanie 
kredytów — Prez. MRN w 
Koszalinie nauczyło »lę 
korzystać i postawionych 
miastu do dyspozycji środ
ków. Dopilnowano wykona
nia planu przez MPRB. Ale... 
mimo rzeczowego f finansowe
go wykonania planów — wie
le pozostawia do życzenia ja
kość przeprowadzonych robót.

40 proc, usterek — które 
od Hpca usuwa MPRB Kosza
lin — to przecież zwiększenie 
kosztu robót, to strata czasu 
pracy. Ileż można by wyremon 
tować w to miejsce nowych 
Izb mieszkalnych! O |le wię
cej załatwić wniosków mie
szkańców Koszalina o remonty 
domów. 40 proc, usterek— 
to bardzo wjele, w porównaniu 
z 1,2 proc, usterek robót prze 
prowadzanych przez MPRS w 
Bytów le.

Bytów Jest Jednym z przo
dujących powiatów — mówi 
dyr. WZBM tow. Jakubowski. 
Również w SlupBku poprawi, 
ła się znacznie Jakość remon
tów, a to dzięki wzmocnionej 
kontroli przy odbiorze robót. 
Kontrolę tę przeprowadzają 
sami...

...LOKATORZY — WE 
WŁASNYM INTERESIE
Ta forma współpracy przed 

slęblorstw remontowo.budow
lanych 1 MZBM-ów ze społe
czeństwem znana Jest wszę
dzie — we wszystkich mia
stach — poza Koszalinem. 
Jeślj nie sami lokatorzy remon 
towanych domów, to członko
wie komitetów blokowych blo 
rą udział w przyjęciu wykona 
nych robót. Tak Jest w Slup, 
sku, Połczynie, Sławnie, By- 
towle. ale tak nie jest w Ko
szalinie.

Wiele MZBM-ów przepro
wadza narady z lokatorami — 
na naradach tych mieszkańcy

DOBRZAŃSKI Longin zam.
Słupsk, ul. Wojska Polskiego 34 4 
zgłasza zagubienie legitymacji 
związkowej. G-22-1

RADZIWORZ Wacław zam. 
Szczecinek — zgubił dowód oso
bisty. GP-633-1

Nowe czasopismo

CZUCHRTKA Halina zgubiła 
pieczątkę następującej treści: 
„Sołtys Gromady Grzmiąca, Gmi
ny Grzmiąca". p-836-1

Dlaczego?
... w słupskich drogeriach 

od dłuższego czasu brak 
szczoteczek do zębów? Jak dłu
go leszcze pracownicy „Centro 
galu" będą zapominać o spro
wadzeniu tego drobiazgu?

M. Strzelecki 
Korespondent „Głosu"

SPÓŁDZIELNIA PRACY 
REMONTU KOTŁÓW I MASZYN PAROWYCH 

z siedzibą w GDANSKU-WRZESZCZU przy ul. Sienkiewicza 8

podoje do wiadomości Wśzystklm zainteresowanym przedsiębior
stwom państwowym I uspóldzlelczonym, że termin nadsyłania 
zleceń na wykonanie kapitalnych I bieżących remontów koltów 
porowych wysokoprężnych, zbiorników itp. oraz maszyn parowych 
różnych typów w planie wykonawczym na rok 1954 upływa 
z dniem 15 grudnia 1953 roku; w związku z tym zainteresowane 
przedsiębiorstwa winny nadesłać zlecenia w nieprzekraczalnym 
terminie.

Awizowane zlecenia po wyznaczonym terminie wykonywane 
nie będą. (K-293-1) ZARZĄD SPÓŁDZIELNI

BIURO WOJEWÓDZKIE CENTRALI PRODUKTÓW NAFTOWYCH 
w Koszalinie, z siedzibą w SŁUPSKU

zawiadamia wszystkich zainteresowanych, a szczególnie kierow
ców pojazdów mechanicznych, że wprowadzona została sprzedał 
wysokowortośclowego paliwa motorowego etylizowanego pod 
nazwą „ET-YLINA".

W razie zetknięcia się z benzyną etylizowaną (Etyliną), co 
może nastąpić przez pobieranie w stocjach benzynowych I skła
dach hurtowych CPN I CRS „Samopomoc Chłopska" — należy 
zachować bezwzględną ostrożność dla uniknięcia zatrucia I ściśle 
stosować się do wszystkich zaleceń podawanych przez obsługę 
stacji benzynowych i składów. K-294-1

Kina
KOSZALIN — „Nowa Huta" — 

„Tajemnica linii okrętowej".
Seanse godz. 15, 15 1 29,15.

„Młoda Gwardia"—Rokossowo— 
„Młodość Chopina".

Seans godz. 19.

SŁUPSK — „Polonja" —
„Pod tureckim jarzmem".

Seanse godz. 18, II 1 30.

SŁAWNO — „Sława" —
„Taras Szewczenko".

Seans godz. II.

UWAGA! Repertuar kin poda- 
Jemy na podstawie komunikatu 
fOkr. Żarz. Kin w Koszalinie.

O wyższą jakość remontów
Mówią cyfry

Mimo krytyczne/ notatki na 
ten temat w „Glosie Koszaliń
skim" i interwencji stroskanych 
mieszkańców, Miejska Rada Na 
rodowa w Słupsku nie czyni 
żadnych kroków w celu pole
pszenia sytuacji.

H. KONKOLEWSKI

SIKORSKA Augustyna zgubiła 
dowód tożsamości konia, seria A., 
Nr 174591 wydany przez Prezy
dium Gminnej Rady Narodowej 
w Tuchomiu dnia 24.Y.49 r.
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świń. 50 owiec oraz kilkadziesiąt 
gęsi. Nasza spółdzielnia posada 
ponad 100 ha ziemi ornej - hoe 
dowlę więc mamy stosunkowo do* 
brze rozwiniętą.

Zaplanowaliśmy sobie, że w ro
ku przyszłym to samo tylko mleko 
uzyskamy 75 tys. zł, a w roku 
1955 - 100 tys. zl dochodu. Aby 
wykonać nasze zadania w dzie
dzinie hodowli poważnie zwiększa
my bazę paszowa, stosujemy siew 
poplonów, przyrządzamy kiszonki 
na zimę.

W roku przyszłym jeszcze bar
dziej zwiększymy areał ziemi pod 
uprawę roślin pastewnych. Zda
wałoby się, że jeśli zwiększymy 
oreoł pod uprawę pastewnych, 
to spółdz!elnla nasza mniej bę
dzie miała zbóż podstawowych, 
gdyż zmniejszy obszar Ich upra
wy. Obszar ziemi pod uprawę 
zbożowych rzeczywiście zmniejszy
my, ale zboża będziemy mieli je
szcze więcej. Więcej dlatego, że 
podstawowym nawozem w naszej 
spółdzielni staje się obornik, kom
post. gnojówka, których wywozi
my obecnie na pola kilkakrotnie 
więcej, niż w latach ubiegłych, a 
wlec plony zbóż będą znacznie 
wyższe.

My, spółdzielcy z Blatęclna. 
dążymy do tego, by nasza spół
dzielnia stała s!ę wzorowym go
spodarstwem hodowlanym. Wska
zania IX Plenum KC naszej partii 
pomogą nam szybciej i lepiej wy
konać to zadanie, aby jeszcze 
bardziej wzrósł dobrobyt naszych 
członków spółdzielni I by klasa 
robotnicza w mieście miała pod 
dostatkiem żywności.

LUDWIK ŁUKASZEWSKI 
przewodniczący RZS w Blatęzinie

Komunikat
Wojewódzki Klub Towa

rzystwa Przyjaźni Polsko-Ra
dzieckiej organizuje dzisiaj 
tj. 18. XI. wieczór pośwlęco. 
ny tradycjom przyjaźni polsko 
radzieckiej w salj teatralnej 
WDK. Początek o godz. 
19.00.

Ukazał się Nr 1 — „Hodowcy 
Drobnego Inwentarza" Ilustrowa
nego miesięcznika poświęconego 
hodowli: drobiu, kóz, gołębi oraz 
Innego ptactwa 1 zwierząt domo
wych.

Numer ten zawiera m. In. na
stępujące artykuły:

Coraz lepiej rozwija się 
spółdzielnia produkcyjna 

w Białącinie

Reallzulemy zobowiązania 
nodniesienia wydajności pracy 
naszej brygady w zespole Pań 
stwowych Gospodarstw Rol

nych w Stanomlnle pow. Biało 
gard, podlete dla uczczenia 36 
rocznicy Wielkiej Rewolucji 
Październikowej.

Dziś każda z nas wykonuje 
przeciętnie 150 proc, dzienna!

Rzecz o kinach 
i znajomościach 
'/ W Koszalinie jest kino. W 
Białogardzie jest kino. W Świ
dwinie jest kino. A przed ki
nem kole/ki po bilety. Kolejk:? 
Nie dla wszystkich. Bilety? Dla 
wszystkich (tych, co się do
pchają, albo — co małą szczę
ście być znajomymi kasjerki).

Apelujemy do kierownictw 
kina „Nowa Huta" w Koszali
nie, „Warszawa" w Świdwinie 
i „Bałtyk" w Białogardzie, by 
usprawniły sprzedaż biletów. 
Niekoniecznie należy rozpro
wadzić bilety wśród znajomych 
na 2 godziny przed rozpoczę
ciem seansu. Wystarczy dbać 
o porządek w czasie sprzedaży 
biletów. A stosunki towarzy
skie radzimy kasjerkom z Ko
szalina i Świdwina odłożyć na 
późniejsze — pozasłużbowe go 
dżiny.

• aa

A MRN nic...
Od dłuższego czasu niektóre 

dzielnice Słupska dotkliwie od
czuwają brak wody.

Od naszych korespondentów
Junaczki brygady SP meldują...

normy w pracach polowych. 
Nallensze z nas zdobyły tytuł 
„Przodownika pracy";

Nasza spółdzielnia produkcyjna 
w Białęelnie (pow. Sławno) coraz 
iepiej stosuje w swej pracy no
woczesne metody agrotechniczne, 
dzięki czemu uzyskujemy wyższe 
plony.

W roku ub. np. pszenica data 
nam IG kwintali-z hektara, w tym 
zaś roku ponad 20 kwintali z każ
dego hektara. Uzyskaliśmy plony 
pszenicy dwukrotnie wyższe, gdyż : 
jej zasiewu dokonaliśmy sposo
bem krzyżowym oraz użyliśmy 
ziarna kwalifikowanego. Pięknie 
udał nam się również jęczmień 
jary. Przedtem nikt w Eiotęcinie 
jęczmienia nie siał, gdyż mówio
no, że nie urodzi się en no na
szej glebie. Zaryzykowaliśmy jed
nak - użyliśmy ziarna kwalifiko
wanego - reprodukcyjnego, odpo
wiednio przygotowaliśmy glebę I 
każdy z 5 ha jęczmienia jarego 
wydał nom ponod 20 kwintali. Po
ważnie wzrosły u nas również plo
ny okopowych. Ziemniaków zbie
ramy o 100 kwintali więcej z ha, 
niż w roku ubiegłym, zaś bura
ków cukrowych o 130 kwintali z 
hektara więcej.

W roku bieżącym uzyskaliśmy 
wyższe plony również I dlatego, że 
lepiej nawoziliśmy glebę obor
nikiem. Nasza spółdzielnia nasta
wia się wybitnie na rozwój ho
dowli. Hodowla przynosi nom w 
dwójnasób pożytek - za samo 
tylko mleko uzyskujemy ponad 50 
tys. zł rocznego dochodu, poważ
ny dochód przynosi nam tucz świń, 
a ponadto mamy dostateczne ilo
ści obornika, dzięki czemu wzra
stają plony.

Dwa lata temu mieliśmy w spół
dzielni tylko 9 krów I 20 sztuk 
trzody chlewnej - obecnie zaś 
mamy 46 sztuk bydła, ponad 100

Czytajcie
,,Głos Koszaliński*



Powieść 
o radzieckich studentach

Debiut młodego pisarza 
radzieckiego, Jurija Trlfonowa, 
powieść „Studenci"*) uzyskała 
w roku 1950 Nagrodę Stalinow
ską I zdobyła szeroką popular
ność wśród czytelników radzie
ckich.

Popularność ta świadczy m 
In., ie powieść, poruszająca pro 
blemalykę określonego środo
wiska w społeczeństwie socja
listycznym, budzi duie zainte
resowanie całego społeczeń
stwa.

„Sludencl" wprowadzają czy 
telnika w sedno studenckiego 
tycia I studenckich zagadnień, 
w bogate tycie uczelni. W ty
ciu bohaterów powieści — stu
dentów Wydziału Filologiczne
go Moskiewskiego Instytutu 
Pedagogicznego nauka jest spra 
uq najważniejszą. Tu kształtuje 
s/ę naukowy światopogląd ra
dzieckiej młodzieży, rozwijają 
się je) umiejętności, hartuje się 
postawa moralna przyszłego u- 
ctonego czy pedagoga. Aktywno 
ścl naukowej studentów towa
rzyszy aktywność społeczna, ty 
wy udział w tyciu kulturalnym. 
Autor ukazał jedność tych 
wszystkich dziedzin tycia stu
dentów radzieckich, zapewnia
jącą im wszechstronny 1 pełny 
rozwój.

Cennym osiągnięciem powie
ści Trlfonowa jest trafne odda
nie atmosfery kolektywu stu
denckiego. Organizatorem i 
kierownikiem bogatego tycia 
studenckiego jest Komsomoł,

który otacza opieką koło nau
kowe filologów, rozwija ich 
zainteresowania I aspiracje nau 
kowe. Dzięki pomocy Komso- 
mołu kolektyw młodzieży insty 
tulu potrafi odkryć prawdziwe 
oblicze pseudo-naukowca, pro
fesora literatury rosyjskiej 
XIX wieku, Kozielskiego. Ko
zielski początkowo przytłacza 
młodzież swą erudycją, znajo
mością ogromnej masy faktów 
historyczno literackich i blogra- 
licznych. Coraz bardziej jednak 
odsłania się lego lekceważący 
stosunek wobec współczesnej 
literatury radzieckiej, obrazują 
cej nowe socjalistyczne życie 
kraju, jego pogarda dla litera
tury rosyjskie/ w ogóle, w któ 
rej nie chce widzieć wielkiego 
postępowego nurtu, korząc się 
przed rzekomą wielkością „kul 
tury zachodu". Kozielski sto
pniowo odsłania również swój 
niechętny stosunek do młodzie 
ty. Kolektyw studencki wydoje 
Kozielskiemu walkę — i wygry
wa lq.

Krytyka radziecka jednak 
podkreślała, że Trifonow ukazu 
jąc prężność i siłę swego kole
ktywu zaszedł trochę za daleko, 
pozostawiając tylko młodzież-/ 
starcia z profesorem — kosmo
politą, tym samym zacierając 
rolę wychowawców I kierownl 
ctwa uczelni.

Z większą trafnością ukazał 
Triionow silę kolektywu stu-

Co ich niepokoi?

Postępowe pismo amerykańskie „National Guar- 
dian" w tygodniowej rubryce pt. „Dokąd prowa
dzi szaleństwo?" zamieściło następujący wyjątek 
z amerykańskiej prasy reakcyjnej: „Istnieją bardzo 
niepokojące oznaki, że Rosjanie koncentrują obec
nie swoją uwagę na sprawie podniesienia stopy 
życiowej ludności ZSRR".

NIEPOKOJĄCE. Awanturników wojennych trapi 
to, że ludziom radzieckim żyje się coraz lepiej. No, 
cóż, skazani są na wieczny niepokój.

dencklego w naczelnym właści
wie konflikcie powieści, w spra 
wie Siergieja Palawina. Ten 
wybitnie Inteligentny, aktywny 
naukowo student, wpada w 
ostrą sprzeczność z moralnością 
komsomolca. Stale się nleszcze 
rv wobec towarzyszy, których 
stara się wykorzystywać. Postę 
pule nieuczciwie wobec Kozieł 
sklego — stara mu się ra wszel 
ką cenę przypodobać, kiedy 
profesor posiada wpływ na 
przyznanie mu specjalnego nau
kowego stypendium, a w chwi
li. gdy Kozielskiego usuwa się 
z Instytutu, przygotowuie prze 
ciw niemu demonstracyjne wy
stąpienie na zebraniu. Niemo
ralny był też jego stosunek do 
kccha/ącel ao Wali — poniżał 
jej godność, podrywał /ej wia
rę we własne siły. Wreszcie je
go niezdrowa ambicja osiąga
nia sukcesów naukowych, bar 
dziej polegała na sprytnym wy
korzystywaniu cudzych osią
gnięć, niż na samodzielnej pra
cy badawczej.

Trifonow ukazuje, lak kole
ktyw studencki demaskuje tę 
niemoralną karlerowiczowską 
postawę Palawina. Autor lnie 
resująco przedstawia w toku 
powieści, jak narasta oburzenie 
na Siergieja, lak rodzi się 
nieufność doń jego dawnego 
przyjaciela, Wadima Blełowa. 
Wadim długo wstrzymuje się 
od interwencji w sprawie Pala
wina, w końcu pojmuje, że 
właśnie jako jego przyjaciel 
od dzieciństwa jest obowiązany 
odsłonić wobec kolektywu całą 
prawdę. Komsomolska nagana 
jest dla Palawina wielkim prze 
życiem, pod wpływem którego 
wyzwala się z błędów.

Powieść Trilonowa cieszyć 
się będzie dużą popularnością 
wśród naszej młodzieży. Pozwo 
li jej bliżej poznać radzieckich 
studentów, ukaże hart i silę 
radzieckiej młodzieży oraz wy 
chowawczą rolę kolektywu. 
„Studenci" pomagają poznać ży 
cle wyższej uczelni radzieckiej, 
będącej nie tylko szkołą wie
dzy, ale też i szkołą charakte

rów.
I

WACŁAW SADKOWSKI 
•} Jurij Trifonow. „Studenci". 

Przełożył Tadeusz Evert. Wstęp 
Tadeusza Drewnowskiego.

• „Iskry". Warszawa 1953. Str. 457.

Gwardziści walczą 
o mistrzostwo 
w tenisie slotowym

W niedzielę, 29 bm. Zarząd 
Wojewódzki ZS Gwardia or
ganizuje w Koszalinie woje
wódzkie mistrzostwa zrzesze
nia w tenisie stołowym. W 
mistrzostwach wezmą udział 
najlepsi zawodnicy Gwardii. 
Organizatorzy spodziewają 
sie. źe w zawodach starto
wać będzie około 30 zawodnie 
ków z całego województwa.

Mistrzostwa zostaną roze
grane w Domu Kultury przy 
ul. Morskiej 9. Początek roz
grywek o godz. 9-teJ.‘

23 rekordy Polski ustanowili nasi ciężarowcy

Radzieccy sztangiści wrócili do kraju
16 bm. odjechała z Warsza 

wy do kraju drużyna sztangi
stów radzieckich zrzeszeń 
sportowych Związków Zawo
dowych. która z okazji Mleslą 
ca Pogłębienia Przyjaźni Pol 
sko-Radzlecklej bawiła w Pol
sce około 3 tygodni.

Na Dworcu Głównym w 
Warszawie gości żegnali 
przedstawiciele naczelnych 
władz sportowych. ? w'.ceprze 
wodnlczącym GKKF — Kę
dziorkiem na czele oraz dele
gacje sportowców stolicy. 
Obecny był przedstawiciel 
WOKS w Warszawie — I. Lu
ków nlkow. * * *

■ Pobyt drużyny radzieckiej 
w Polsce, wspólne występy 
z czołowymi zawodnikami 
polskimi oraz rady 1 wska
zówki trenerów radziec
kich przyczyniły się do uzy
skania przez naszych zawodni 
ków wielu doskonałych wyni
ków. W każdym wspólnym 
występie sztangiści polscy bi
ll rekordy życiowe 1 krajowe. 
Ogółem w czasie wizyty sztan 
glstów radzieckich zawodnicy 
polscy poprawili 23 rekordy 
Polski.

Występy 1 spotkania gości 
radzieckich w zakładach pra
cy w wielu miastach polskich 
przyczyniły się do dalszego 
zacieśnienia więzów przyjaźni 
naszego społeczeństwa z przed 
stawlclelami przodującej kul
tury fizycznej Kraju Rad. Wy 
stępy te były również dobrą 
popularyzacją podnoszenia cię 
żarów wśród młodzieży poi- 
sk lej.

Przybywając do Polski tre
ner sztangistów radzieckich 
zasłużony mistrz sportu Ku- 
cenko podkreślił, że pobyt Ich 
ma na celu dopomożenle spor
towcom polskim do osla.gnlę-

Rekordy Polski 
na pływalni 
w Bytomiu

Na kryte! hall pływackie] w 
Bytomiu odbyły się zawody 
pływackie miedzy Budowlany
mi Chorzów a Budowlanymi 
Opole, które zakończyły się 
zwycięstwem Budowlanych 
Chorzów 63:57. W czasie za
wodów nobito 5 rekordów Pol 
skl: — 200 m styl, dowolnym 
juniorów — Pogorzalek (Bu
dowlani Chorzów)*— 2:52,1, 
4 x 100 styl. klas, dziewcząt— 
Budowlani Opole — 7,37.0, 
4 x 100 styl, zmiennym mło. 
dzików Budowlani Opole — 
6:07,4, 4 x 100 klas, junio
rów. Budowlani Opole — 
6:00.1, 4 x 100 klas, kobiet 
Budowlani Chorzów — 6:27,4.

cla jak najlepszych wyników, 
wymianę doświadczeń, oraz 
popularyzację tego sportu. 

.Pobyt miłych gości radziec
kich w naszym kraju spełnił 
całkowicie te zadania.

Występy sportowców ra
dzieckich cieszyły się wszędzie 
wielkim zainteresowaniem, a 
publiczność polska gorąco I ser 
decznle oklaskiwała wspaniale 
pokazy, będąc m. In. świad
kiem ustanowienia dwóch re
kordów świata przez zawodni 
ka radzieckiego Kostelewa.

Obok Kostelewa szereg do
skonałych rezultatów uzyska
li również pozostali członko
wie ck i v sztangistów radzlec 
kich. Wynik! te przypisać na
leży wytrwałe! pracy 1 ambit
ne! postawie młodych, utalen
towanych zawodników Kraju 
Rad. Najmłodszy z nich, po
siadający wszechstronne przy
gotowanie fizyczne student 
Wyższej Szkoły Pedagogicz
nej ze Smoleńska — Kostelew, 
wynikiem 117,8 kg ustanowił 
rekord świata w rwaniu w wa 
dze lekkiej. W kilka dni pó
źniej podwyższył ten wynik 
do 120,1 kg. Ponadto Ko6te- 
lew [oprawił leden rekord 
Związków Zawodowych ZSRR, 
dwa następne ustanowił 
Bronsztejn oraz Szołuch 1 
Korneluk — po jednym. Mło
dy 23-letnl inżynier transpor
tu kolejowego z Nowosybir
ska — Buł.gakow przekroczył 
w trójboju granicę 400 kg do

Czy dojdzie 
do spotkania 
Koszalin-Byd fjoszcz ?

Obecnie zarząd Sekcji Pił
ki Nożnel WKKF w Koszali
nie czyni starania o zo‘ganl- 
zowanle mlędzyokręgowego 
spotkan'a między reprezenta
cjami Koszalina 1 Bydgoszczy. 
•Jak wiemy, w ub. roku zespół 
koszaliński, nawiasem mó
wiąc, skompletowany tuż 
przed rozpoczęciem spotka
nia. — doznał kompromitują
cej nasze pllkerstwo porażki 
w wysokim, dwucyfrowym sto 
sunku 0:14.

O tym, że porażka ta przy
czyniła się do poprawy stylu 
pracy sekcji, świadczy nalle- 
plel fakt, że w tym roku ko- 
szallnlanle na własnym boisku 
nie przegrali żadnego spotka
nia. a w jednym zremisował! 
(z. Zieloną Górą 1:1).

O tym. czy dojdzie do spot
kania z bardzo silnym zespo
łem reprezentacyjnym Byd
goszczy dowiemy się Już 
wkrótce.

stępną jedynie dla najlepszych 
sztangistów Europy.

Mając tak piękne przykła
dy chlubnie spisał! się również 
ciężarowcy polscy. Dzięki 
wskazówkom towarzyszy ra
dzieckich.-a szczególnie tre
nera Kucenko oolscy ciężarów 
cv w cląttu niespełna trzech 
tygodni ustanowili 23 rekor* 
dy Pol«k! — Petrak — 6. Fus, 
Czepułkowskl. Witucki 1 Beck 
— no 4 oraz Sadowski — 1.

M. In. startujący w wadze 
koguciej Petrak poprawił re
zultaty uzyskane dotychczas 
w trójboju o 12 5 kg ustana
wia lac tekord Polski. Rekord 
Pol=k! ustanowiony w wadze 
lekkiej przez Czepułkowskle
go Jest lepszy od poprzednie
go o 10 kg. O tę samą ilość 
kilogramów poprawił swe wy- 
nikt Beck. W wadze ciężkiej 
Witucki podwyższył rekord 
Polski w trójboju o 7,5 kg.

Dane te W6kazula, Jak bar 
dm pomocną w rozwoju cięż
kiej atletyki |est dla naszych 
sztangistów każdorazowa wi
zyta sportowców Kraju Rad 
Nieocenioną wartość poslsdKr 
!a tu przede wszystkim wska
zówki metodyczno-szkolento- 
w» przyswojone przez naszych 
sportowców, dzięki którym 
postęp w tej dyscyplinie spor
tu można bedzie nadal 6ku- 
tecznle realizować. Daje się 
on obecnie zauważyć przede 
wszystkim na odcinku poprą* 
Wlenia techniki. Najwlęcef ko 
rzyści odnieśli pod tym wzglę 
dem Styczyński, B<*k. Bfa- 
łas 1 Witucki, natomiast pod 
względem siłowym wyraźnie 
poprawili sie Petrak 1 Boche* 
nek. Obecnie przeciętne wynt 
k| polskiej czołówki znacznie 
przewyższają rezultaty z ro
ku 1951, uzyskiwane w czasie 
pierwsze! wizytv sztangistów 
radzieckich, która stała sl? 
motorem rozwoju ciężkiej atle 
tyki w naszym kraju.

Z młodzieżą radziecką stykaliśmy się częslo 
w szkołach, bibliotekach, muzeach, slerociń- 
cach, w pałacach pioniera. W tych pałacach, 

w których tysiące dzieci i młodzieży przebywa w 
godzinach pozaszkolnych, są do ich dyspozycji 
najcudowniejsze zabawki, jakie umysł ludzi wy
myślił, są instrumenty, narzędzia i laboratoria dla 
starszych. Zabawy i rozrywki mają wyraźny cel I 
cel ten z powodzeniem osiągają: ucząc młodzież 
doznować wzruszeń w gromadzie, ucząc ją czuć 
I myśleć społecznie, zaprawiają ją do później
szych obowiązków obywateli Kraju Rad.

Co nas u wszystkich niemal dzieci mile uderza
ło, to brak u n:ch nieśmiałości, zażenowania wo
bec obcych. Dzieci radzieckie, i to już s edmio, 
ośmioletnie, mają wielką ogładę, zachowują sę 
i odpow adają swobodnie, przy pewnej godności, 
są, słowem, grzeczne i rozumne. Zwiedzając 
Muzeum Ostrowskiego, urządzone w jego moskiew
skim mieszkaniu, natknęliśmy się przypadkowo na 
grupę p onierek. Gdy młode dziewczątka dowie- 
dz aty się, źe stanowimy delegację literatów pol
skich, z łatwością, charakterystyczną, jak mi się 
wydoje, dla ludzi radzleck!ch, od razu urządz ły 
małe spotkanie, poprosiły nos do pokoju mniej 
uczęszczanego w muzeum i jedna z nich krótko 
przemówiła czymś w rodzaju powitaną. Prosto, 
naturalne, przyjemnie, od serca. Znajdowały sę 
tam w pobliżu komsomołki. Będąc nieco starsre 
nie chciały być gorsze od ponierek i także życzli
wie nos powitały, -chwaląc się, że utrzymują kon- 
tokt z zetempowcami z Legnicy. Wszystko to od
było się nad wyraz sympatycznie, z niezwykłą swo
bodą, chwytało za serce.

Arkady Fiedler (Ode. 5)

Garść wrażeń z ZSRR
Przy gwarnej ulicy Gorkiego w Moskwie Jest 

cichy Dom Ks!qżki Dziecko. Zawiera bibliotek? na 
sto tysięcy tomów, czytelnie dla dz'eci i młodzie
ży, gabinety dla literatów mlodzeżowych. Tu dzie
ci sa twórczymi krytykami na welką skalę. O prze
czytanych książkach wypowiadają się starsze dz e- 
ci słowem i p:smem, najmłodsze rysunkiem. Tu 
młodociani czytelnicy spotykają się na konferen
cjach z literatami I dyskutują nad ich dziełami, 
szczerze wypowiadają się, jckich książek sobie 
życzą, bez ogródek wytykają omyłki, 'nieprawdo
podobieństwa, na przykład w utworach fantasty
czno-naukowych. Autorzy nieraz mocno muszą się 
bronić, ale I literaci i pedagodzy zgadzają się co 
do tego, że wszyscy oni wynoszą nadzwyczaj cen
ne doświadczenie z tych rozmów z młodz'eżq.

Gdyśmy Dom Książki Dziecka odwiedzdli, była 
późna pora dnia, młodzieży czytającej Już n e 
wiele. Z dyskretno ciekawoścą zaglądaliśmy do 
ks ążek, jakie czytała. Oczywiście te some, za ja
kimi przepada młodzież no całym świecie: Jules 
Verne, Jack London, Dickens, podróże po dalekich 
krajach.

Gdyśmy Dom opuszczali, Scibor-Rylski, wskazu
jąc na mnie szepnął jednemu z czytających chło
paków, może dwunastoletniemu, źe między nami 
jest literat, który jeździł jako przyrodnik po Ama
zonce, po Kanadzie i gdzie indziej. W mig wia
domość rozniosła się wśród dzieci i młodzieży, wy
wołując sensację. Wyległy na korytarz, by przy
patrzeć się' i poznać takiego podróżnika. Niestety 
nie było juź czasu, by uciąć miłą gawendę, i ro
zeszliśmy się wołając do sieb'e różne serdeczno
ści i „do swidania".

GALINA GORBATEŃKO

WIELKIE wrażenie zrobiło no nas Muzeum 
Podarków dla Stalina w siedemdziesiątą 
roczn cę Jego urodzin. Tadeusz Konwicki w 

„Nowej Kulturze" nazwał je piękme i bardzo 
słusznie Muzeum Miłości do Człowieka. Muzeum 
zawiera dziesiątki tysięcy darów, przysłanych przez 
przyjaciół ze wszystkich zakątków świata. Czego 
tam nie ma-od olbrzymich, całościennych kilimów

I potężnego obrazu Chmielkl, przedstawiającego 
„Triumf zwycięskiego narodu", poprzez dwumetro
we kryształowe wazony radzieckich hutników szkła, 
modele maszyn polskich robotników aż do chiń
skich filigranowych rzeźb z kości słoniowej. 
Wszystkie działy sztuki, rzemiosła, przemysłu, 
wszystkie możliwe zawody przysłały tu, co umiały 
wykonać najpiękniej, najpracowiciej i w co potra
fiły wlać najwięcej swego uczucia. Ileż pomysło
wości, artyzmu, perfekcji!

Zwiedzających było w!e!u, szli nieprzerwanym 
prawie potokiem, w każdej nowej soli doznając 
nowych wzruszeń i zachwytów. Ale wśród tych 
wspaniałych, okazałych eksponatów, niektóre, 
właśnie najprostsze, skupiały najbaczniejszą uwa
gę. Robotnicy któregoś z państw arabskich, zda- 
je się Tronsjordanii, przysłali jokieś niepokaźne, 
choć piękne wyroby ze skóry koziej. Zwiedzający 
z uznaniem czytali załącznik do tych darów: 
„Skromne są nasze dary" - mniej więcej tymi 
słowy usprawiedliwiali się arabscy robotnicy - 
„ale ufamy, źe będą przyjęte, bo ofiarujemy je 
najskromniejszemu na świecie człowiekowi",

• Najwięcej tkliwych uczuć, jak zdążyłem zauwa
żyć, wzbudzała mała, niepozorna gablotka, w któ
rej było tylko jedno świadectwo szkolne dziewię
cioletniej Galiny Gorboteńko z miasta Frunze i 
kilka jej słów, dołączonych na osobnej kartce do 
tego dokumentu. Swadectwo m:ało same piątki, 
a słowa dziewczynki wyjaśniały, źe to najlepszy 
dar, jaki mogła wysłać Stalinowi,
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